
تســریع در ســاخت خط لولــه گاز موســوم بــه »دی« میان 
ترکمنســتان، ازبکستان، تاجیکســتان و چین از محورهای مهم 
سفر »رســتم امامعلی« رئیس مجلس اعلای پارلمان تاجیکستان 
به پکن و دیــدار وی با »هه لیفینگ« معــاون رئیس جمهوری 

بود. چین 
به گزارش روز ســه شنبه ایرنا به نقل از رسانه های تاجیکستان، 
رســتم امامعلی در ســفر رسمی هفته گذشــته خود به پکن در 
خصوص توسعه همکاری با چین با مقامات این کشور گفت و گو 
و دو طرف جذب ســرمایه گذاری هــا و بکارگیری فناوری مدرن 
چین برای توســعه صنعت انرژی در تاجیکستان با هدف تسریع 
در ســاخت خط لوله گاز ترکمنستان-ازبکستان-تاجیکســتان-

قزقیزستان-چین را ضروری اعلام کردند.
توســعه همکاری های تجاری و اقتصادی، افزایش حجم تجارت، 
جذب ســرمایه گذاری، انجام پروژه های مشــترک در زمینه های 

حمل و نقل، انرژی، صنعت، فرآوری منابع معدنی، کشــاورزی و 
داروســازی، زنجیره تولید و ایجاد مشاغل جدید در تاجیکستان 
از جمله مواردی اســت که در این گفتگو مورد بحث و تبادل نظر 

قرار گرفت.
بر اســاس ایــن گزارش، خط چهــارم خط لولــه گاز به چین با 
هدف تامین ۲۵ میلیارد متر مکعب گاز اضافی در ســال به چین 
به عنوان بخشــی از مرحله دوم توســعه میدان گازی گســترده 
گالکینیش در ترکمنســتان در نظر گرفته شــده است. در حال 
حاضر مذاکراتی در این خصوص در حال انجام اســت و جزئیات 
قرارداد آغاز حفاری و توســعه زیرســاخت چاه در گالکینیش به 

عنوان بخشــی از مرحله دوم در مراحل توافق قرار دارد.
مقادیری از این حجم از گاز تا حدی به بازار داخلی ترکمنســتان 
و چین از طریق ســه خط لوله گاز ترکمنســتان - ازبکســتان - 

قزاقستان - چین تزریق خواهد شد.

احداثخطلولهانتقالگاز»ترکمنستان-چین«سرعتمیگیرد

مدتهاســت که زمزمه نوع جدیدی از معاینه فنی برای شــهر تهران 
مطرح می شود و از آن به عنوان معاینه فنی سه سطحی نام برده می 
شود، معاینه فنی که قرار است مختص کلانشهرهای آلاینده همچون 
تهران باشــد و هرچند که هنوز این مســئله در نهادهای تصمیم گیر 
مطرح نشــده است؛ اما شهرداری تهران به عنوان پیشنهاد دهنده این 
نوع جدید از معاینه فنی، پیگیر انجام مطالعات و تصویب آن اســت.

به گزارش ایســنا، در حال حاضر معاینه فنی در دو سطح معمولی و 
برتر در شــهر تهران بنا بر حدود مجاز آلایندگی که توســط سازمان 
محیط زیســت تعیین شده، انجام می شود که البته لازم به ذکر است 

الزامی نیست. که اخذ معاینه فنی برتر 
حالا مدتی اســت که مدیران شهری به فکر افتاده اند تا ضمن الزامی 
کردن معاینه فنی برتر، نســبت به اجرای معاینه فنی ســخت گیرانه 
تر در شــهر آلاینده تهــران اقدام کنند؛ بگونه ای که شــادی مالکی 
مدیرعامل ســتاد معاینه فنی شهر تهران  در خصوص این نوع معاینه 
فنــی می گوید: در حــال حاضر معاینه فنی عــادی و برتر در مراکز 
معاینه فنی خودروهای شــهر تهران صادر می شود که البته خودروها 
الزامی برای دریافت معاینــه فنی برتر ندارند. البته برای خودروهایی 
که موفق به اخذ معاینه فنی شــوند پکیج تشویقی ۳۰ درصد تخفیف 
عــوارض ورود به محــدوده کاهش آلایندگی در نظر گرفته شــده و 
راننــدگان نیز برای بهره مندی از این تخفیف نســبت به اخذ معاینه 

فنی برتر اقدام می کنند.
وی با بیان اینکه براساس برنامه ریزی های انجام شده تا معاینه فنی 
معمولی به عنوان معاینه فنی ســطح یک، معاینه فنی برتر به عنوان 
معاینه فنی ســطح دو و معاینه فنی سطح سه با شرایط سخت گیرانه 
تری نسبت به سطح دو معین شود، ادامه می دهد: انجام معاینه فنی 
در سه سطح برای کشور پیشــنهاد شده است.البته کنترل ایمنی در 
همه این ســه سطح یکســان بوده و تنها در بخش پایش آلایندگی با 
یکدیگر متفاوت هســتند. در معاینه فنی ســطح یک خودروها جهت 

تردد در شــهرها بایستی دارای این سطح معاینه فنی باشند.
مالکی بیان کرد: طبق معاینه فنی ســطح ۲ نیز خودروها جهت تردد 
در محــدوده هایی از کلان شــهرها که دارای بــار ترافیکی و حجم 
تردد کمتری هســتند)خارج از محدوده کم انتشــار آلایندگی هوا و 
طــرح ترافیک(  بایســتی دارای این معاینه فنی باشــند و در معاینه 
فنی ســطح سه نیز خودروها در کلان شهرها جهت تردد در محدوده 
کم انتشــار آلایندگی هوا و طرح ترافیک بایســتی دارای این معاینه 

باشند. فنی 
وی ادامه می دهد: ضمن اینکه در زمان تشدید آلودگی هوا و شرایط 
اضطرار داشــتن این سطح از معاینه فنی برای تردد در کلیه محدوده 

های کلان شهرها الزامی است.
این پیشــنهاد شــهرداری تهران برای بهبود وضعیت هوای تهران در 
حالی مطرح شــده است که بررســی نتایج آزمون خودروها در مراکز 
شــهر تهران نشان می دهد که در صورت اعمال شرایط سخت گیرانه 
برای شــاخص مونوکسید کربن و تغییر شــرایط قبولی به اندازه ۰.۱ 
درصد حجمی، میزان مردودی خودروهای با عمر کمتر از ۱۲ ســال 

را کمتر از ۱۰ درصد و با عمر بیشــتر از ۱۲ سال را بصورت میانگین 
۱۱ درصد افزایش می دهد. 

جــلال بهرامــی معاون حمل و نقل شــهرداری تهــران هم در مورد 
معاینــه فنی در پایتخت در گفت وگو با ایســنا، با اشــاره به جزئیات 
پیشــنهاد معاینه فنی سه ســطحی می گوید: معتقدم که معاینه فنی 
نباید برای همه کشور با یک نگاه دیده شود. چرا که در برخی شهرها 
که مسئله آلودگی هوایشان جدی است باید معاینه فنی خاص همان 
شهر اجرا شــود تا بتوان تا حدودی بر معضل آلودگی هوا غلبه کرد.

وی بــا بیان اینکه معاینه فنی در کلان شــهری مثل تهران که هوای 
آن در طول سال ۲۰۰ روز آلوده اســت، باید سطح بندی شود، ادامه 
می دهد: خودروها باید بر اســاس میزان آلایندگی که تولید می کنند، 
بتوانند در ســطح شــهر تردد کنند و برخی از خودروها در ایام آلوده 
ســال نباید اجازه تردد در شــهر را داشته باشــند و حتی در برخی 

کلانشــهرها نباید اجازه تردد به برخی از خودروها داد.
معاون شهردار تهران اظهار می کند: خودروها بر اساس سال کارکرد، 
مدل و مصرف ســوخت باید بررســی شــده و برخی از آنها حتی اگر 
معاینه فنی شــان تأیید شود، نباید تردد کنند؛ چرا که مصرف سوخت 
بالایــی دارند و آلایندگی ایجاد می شــود و برخی از خودروها که در 
حال حاضر معاینه فنی اخذ می کنند، در کلانشــهری همچون تهران 
حتما باید معاینه فنی برتر بگیرند که حداقل های آلایندگی را داشته 

باشند.
بهرامی با بیان اینکه نباید اینگونه باشــد که یک خودرو چهار ســال 
بعــد از تولید تازه به فکر اخذ معاینــه فنی بیفتد و اقدام کند، گفت: 
معتقدیم که معاینه فنی باید ســطح بندی شــود و این پیشــنهاد از 
ســوی معاونت حمل و نقل تهران مطرح شــده و بایــد کار ویژه ای 
با ســازمان محیط زیســت و وزارت کشور شــود که در حال بررسی 

هستیم.

باتصویبنهادهایتصمیمگیر؛
خشکســالی شدید در آســیای مرکزی و کاهش شدید منابع آبی در این منطقه 
زمینه را برای بروز تنش های مرزی بخصوص بین قرقیزستان و قزاقستان فراهم 

کرده است.
به گزارش روز ســه شــنبه ایرنا به نقــل از پایگاه خبری اویــل پرایس، به رغم 
ادعاهای وزارت کشاورزی قرقیزســتان مبنی بر انجام تعهدات آبی خود، قزاقها 
احســاس می کنند تاکنون اقداماتی ملموس در این خصوص انجام نگرفته است 
و طرف قرقیز از جاری شــدن میزان آب تعهد شــده خود برای وارد شــدن به 

قزاقستان خودداری می کند.
بر اســاس این گزارش، وزارت کشاورزی قرقیزســتان مدعی شده است تاکنون 

تمام تعهدات خود را در قبال همسایه خود یعنی قزاقستان انجام داده است.
بنابر اعلام این گزارش، وزارت کشــاورزی قرقیزستان می گوید بروز خشکسالی 
و دمای بالای تابســتان سبب شده است این کشــور آب مازاد برای به اشتراک 

گذاری با همسایه خود نداشته باشد.
این وزارتخانه می گوید مخزن آب کروف در شمال غربی منطقه تالاس، از سال 
گذشــته تاکنون با کسری شدید آب روبرو شده اســت و تنها ۳ درصد ظرفیت 

دارد.
به نظر می رســد تصاویر ماهواره ای گرفته شده از کروف در سال جاری و سال 
گذشــته این ادعا را تایید می کند، در حالی که کشاورزان در شمال قرقیزستان 

نیز از کمبود شدید آب شکایت دارند.
بر اساس ادعای این گزارش، بسیاری از قرقیزها احساس می کنند که قزاقستان 
با این اقدام می کوشــد به نوعی آنها را مجازات کند. از دیگر ســو از اواسط ماه 

جاری میلادی تردد در نقاط مرزی این دوکشور به سختی صورت می گیرد.
از ۲۰ آگوســت، صفی متشکل از صدها وسیله نقلیه حامل بار در گذرگاه مرزی 
آک تیلک تشکیل شده اســت و این تاخیر تردد در نقطه در گذرگاه مرزی کن 

بولان نیز پدیدار شده است.
کامیون داران در آک تیلک می گویند مقامات مرزی قزاقســتان ســرعت عبور 
خودروها را به حدود شــش خودرو در روز کاهش داده اند. این درحالیســت که 

پیش تر سرعت تردد حدود ۲۰ خودرو در ساعت بود.
یرولان ژاماوبایف معاون نخست وزیر و وزیر دارایی قزاقستان به خبرنگاران گفته 
است کمیته امنیت ملی قزاقستان در حال انجام عملیات ضد مواد مخدر در مرز 
مشترک این کشور بوده است. وی همچنین از اعلام نظر در این خصوص که این 

تاخیر چه زمانی به پایان می رسد خودداری کرد.
بر اساس این گزارش، تنش ها بر سر آب در آسیای مرکزی چیز جدیدی نیست، 

این در حالیســت که همکاری های منطقه ای به طور کلی از سال ۲۰۱۶ یعنی 
زمانی که شــوکت میرضیایف در ازبکستان بر مسند قدرت نشست رو به افزایش 

گذاشته است.
اســلام کریم اف، سلف میرضیایف نیز به شدت در مورد این موضوع حساس بود 
و حتی در مورد احتمال درگیری نظامی بر سر دسترسی به منابع فرامرزی مانند 

آب نیز پیش تر هشدار داده است.
ایــن در حالیســت که این دفتــر میرضیایف بود که زنگ خطر کــم آبی را در 
اردیبهشــت ســال جاری به صدا درآورد و با فرمان ریاســت جمهوری اقدامات 

اضطراری صرفه جویی در مصرف آب را صادر کرد.
آمودریا پرآب ترین رود آســیای میانه است که رود دوم سیر دریا است. تاجیک 
هــا به رود، دریا می گویند. آمودریا از کوه های پامیر سرچشــمه گرفته و حدود 
۱٬۱۲۶ کیلومتر از آن در قســمت مرزهای شــمالی افغانستان با تاجیکستان، 
ازبکســتان و ترکمنستان جاری است. بخش هایی از آن قابل کشتیرانی است. در 
سواحل آن شیرخان بندر و بندر حیرتان قرار گرفته است که کالاهای صادراتی 

یا وارداتی افغانستان به کشورهای آسیای میانه از این طریق مبادله می شود.
ســیردریا بعد از آمودریا، دومین رود پرآب در آسیای میانه است که به دریاچه 
خوارزم )آرال( می ریزد. این رود دو سرچشــمه دارد، یکی کوه های تیان شان در 
قرقیزســتان کنونی و دیگری شرق ازبکستان است. این رود در۲۲۲۰ کیلومتری 
در غرب و شــمال غربی سرچشــمه دارد و پس از گذر از جنوب کشــور کنونی 
قزاقستان به دریاچه خوارزم می رسد. این رود در گذر خود سرتاسر کشتزارهای 
پنبه را در آســیای مرکزی آبیاری می کند. ســیردریا از کنار شهرهای خجند و 

قیزیل اوردا و خوقند می گذرد.
به گفته یوگنی سیمونوف، هماهنگ کننده بین المللی ائتلاف رودخانه های بدون 
مرز در آغاز ســال جاری میلادی انتظارات ورود جریان های نســبتاً قوی آب به 
رودخانه های کوهســتانی منطقه وجود داشــت، اما این پیش بینی هنوز محقق 

نشده است.
اگرچه رونــد کاهش حجم رودخانه ها در همه حوضه های رودخانه ای در منطقه 
مشــترک اســت به نظر می رســد چندین رودخانه که از کوه های قرقیزستان 
سرچشــمه می گیرند و به قزاقســتان می ریزند - رودخانه های ســیردریا، چو و 

تالاس - به طور چشمگیری کاهش یافته اند.
آلمازبک ســوکیف، مقام وزارت کشاورزی قرقیزستان نیز اخیر اعلام کرده است 
که همکاران قزاق او شرایط را کاملا درک می کنند و به او اطمینان داده بودند 

که مشکل در مرز هیچ ارتباطی با قطع آب ندارد.

بحرانآبدرآسیایمرکزیواحتمالتشدیدتنشهایمرزی
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یک کارشناس حوه انرژی گفت: ترکیه در تحقق برنامه هاب شدن در حوزه انرژی 
و اجرای خط لوله از ترکمنستان تا عراق خیلی فعال است و به ایران و ارمنستان 
فشار وارد کرده که بتواند کریدور زنگزور را ایجاد کند و خط لوله را از این مسیر عبور 
دهد، اما به نظر می رسد این موضوع در حد طرح است چون هنوز رژیم حقوقی خزر 

مشخص نشده و همچنین هزینه احداث خط لوله بالاست.

۲ سال با دولت مردم

طبق گفته مســؤولان حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات، در شروع 
به کار دولت ســیزدهم، ظرفیت شبکه انتقال ۳۵.۸ ترابیت بر ثانیه 
و با اســتفاده از تجهیزات خارجی بوده و قرار اســت این ظرفیت با 

برنامه ریزی وزارت ارتباطات تا پایان ســال جاری دو برابر شود.

مبارزهبافساد؛ازجامیتاپاستورمبارزهبافساد؛ازجامیتاپاستور
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بیگینژادباحکمرئیسیبهجمعناظران
قراردادهاینفتیپیوست

رئیس جمهور در حکمی »هادی بیگی نژاد« نایب رئیس کمیســیون 
انــرژی مجلس را به عنــوان عضو »هیأت تطبیــق قراردادهای نفتی 

کشور« منصوب کرد.
بــه گزارش خبرنــگار حوزه دولت ایرنــا، هیأتِ هفــت نفره تطبیق 
مســئولیت نظارت بر انعقاد و اجرای قراردادهای نفتی در کشــور و 
احراز عدم مغایرت قراردادهای پیشــنهادی وزارت نفت با مقررات و 
الگوی مصوب هیــأت وزیران را به عهده دارد و نماینده ملایر و نایب 
رئیس کمیسیون انرژی مجلس با حکم آیت الله رئیسی به اعضای این 

دوره هیأت اضافه شد.
بر اســاس اصلاحیه صورت گرفته بر قانون نفت در سال ۱۳۹۰ و به 
منظور نظــارت بر اعمال حق حاکمیت و مالکیــت عمومی بر منابع 
نفتــی هیاتی با عنوان »هیأت عالی نظارت بر منابع نفتی« تشــکیل 
شــد که اعضای آن عبارتند از وزیر نفت به عنوان دبیر هیأت، معاون 
برنامه ریزی و نظــارت راهبردی رئیس جمهور، وزیــر امور اقتصادی 
و دارایــی، رئیس کل بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران، رئیس 
کمیســیون انرژی مجلس شورای اسلامی،  رئیس کمیسیون برنامه و 
بودجه و محاسبات مجلس شورای اسلامی، دادستان کل کشور و  دو 

نفر از معاونین وزارت نفت به انتخاب وزیر نفت.
در همین راستا هیات تطبیق قراردادهای نفتی متولی نظارت و احراز 
عدم مغایرت قراردادهای پیشــنهادی وزارت نفت با مقررات و الگوی 
مصوب هیأت وزیران شــد که در دولت گذشــته علاوه بر وزیر نفت، 
محمد فروزنده، هوشــنگ نادریان، سید محمد میرمحمدی، محسن 
محبی، داود دانش جعفری، غلامحســین نوذری و غلامرضا شافعی از 

شهریور ۱۳۹۵ عضو بودند.

عضو فراکسیون انقلاب اسلامی:
موفقیتدولتسیزدهمدردیپلماسی

منطقهای
عضو کمیســیون صنایع و معادن مجلس شورای اسلامی گفت: دولت 
ســیزدهم با گســترش دیپلماســی اقتصادی در منطقه در افزایش 
صادرات غیرنفتــی و پیدا کردن بازارهای جدید بســیار موفق عمل 

کرده است.
لطف الله ســیاهکلی در گفت و گو با خبرنگار ایرنا با اشاره به موفقیت 
دولت سیزدهم در افزایش صادرات غیرنفتی، افزود: دولت سیزدهم به 
دلیل ارتباط با همســایگان و دیپلماسی بسیار خوبی که با آنها برقرار 

کرده است توانسته در افزایش صادرات غیرنفتی خوب عمل کند.
نماینده مردم قزوین در مجلس شورای اسلامی اضافه کرد: با موفقیت 
دولت در گسترش دیپلماسی با کشورهای همسایه، بازارهای جدیدی 
برای محصولات ایرانی ایجاد شــده اســت که البته ظرفیت بســیار 
بیشــتری در آنها وجود دارد، اما به طور کلی دولت در مســیر خوبی 

قرار دارد.
وی در خصــوص عملکرد دولت در حوزه معادن، تاکید کرد: وضعیت 
معادن کشور ما هنوز در مرحله مقدماتی است و خیلی موفق نبودیم، 
در اکتشــاف و بهره برداری نتوانســتیم چنــدان موفق عمل کنیم و 

امیدواریم که بتوانیم با ساماندهی بهتر جلوی این نقص را بگیریم.
ســیاهکلی اضافه کرد: کشــور ما به خصوص دولت باید برنامه ریزی 
کند تا از معادن به عنوان نعمت های خدادادی بیش از گذشــته بهره 

مند شویم.
این نماینده مجلس شــورای اســلامی در خصــوص حدف امضاهای 
طلایی نیز اظهار کرد: در حوزه برخی از کســب و کارها موفق بودیم، 
اما به طور کلی باید برای جلوگیری از هرگونه اعمال سلیقه در حوزه 
کســب و کارها از تفســیرهای کارشناســی فاصله گرفته و با کمک 

فناوری و افزایش سامانه ها پیش برویم.

عضو فراکسیون انقلاب مجلس:
دولتسیزدهمامضاهایطلاییراحذف

کرد
نماینــده مردم تاکســتان در مجلس شــورای اســلامی گفت: 
هوشمندسازی یارانه ها به خصوص در حوزه آرد و نان اقدامی شجاعانه 
بود که جلوی فروش غیرقانونی و عرضه خارج از شبکه آرد را گرفت

"رحــب رحمانی" در گفت و گو با خبرنــگار ایرنا با بیان این دولت با 
هوشــمند ســازی یارانه ها در حوزه آرد و نان مانع ادامه قاچاق آرد و 
گندم شد، افزود: با هوشندســازی یارانه آرد و نان جلوی برخی سوء 

استفاده ها و فروش غیرقانونی آرد گرفته شد.
وی با بیان اینکه نان در یک دهه قبل مدام اسراف و دور ریز می  شد، 
تصریح کرد:  هوشمندسازی اعطای نظام یارانه ای سبب شد تا دورریز 
نــان در نانوایی ها کاهش پیدا کند و حتــی در افزایش کیفیت پخت 

آن نیز اثرگذار باشد.
رحمانی اضافه کرد: بنده به عنوان نماینده ای که ســال های متمادی 
در کمیســیون های مختلف حضور دارم نسبت به وضعیت حوزه آرد و 
نان انتقاد داشتم، دولت ســیزدهم گامی شجاعانه برای جلوگیری از 

قاچاق آرد و گندم برداشت.
این نمانیده مجلس شورای اســلامی اضافه کرد: مجلس انتظار دارد 
کــه در حوزه قیمت نان نیز دولــت گام هایی برای حمایت از طبقات 
متوســط جامعه بردارد و این قوت غالب را که در استان های شمالی 
کشــور که برنج محســوب می شــود را در قالب یارانه به دست مردم 

برساند.
رحمانی ادامه داد: هوشمندسازی یارانه ها حرکت خوبی از سوی دولت 
اســت، اما باید برروی آن اصلاحاتی صورت بگیرد و در شهرستان ها و 
مناطق کارگر نشــین که بعضا شاهد اتباع افغانی در آنها هستیم،  نان 

به میزان لازم تولید و در اختیار مردم قرار گیرد.
نماینده مردم تاکســتان در مجلس شورای اسلامی سپس به اقدامات 
دولت در حوزه گندم اشاره کرد و گفت: خوشبختانه امسال در زمینه 
تولید گندم به خودکفایی دســت یافتیم و خرید تضمینی گندم نیز 
به شکل مناســبی صورت گرفت، اما قیمت هر کیلوگرم آن به میزان 
۱۵۰ هزار ریال،  )هرچند نسبت به ۱۱۰ هزار ریال سابق بیشتر شده( 
مورد نظر مجلس نبوده و قیمت آن بایستی به ۱۸۰ هزار ریال برسد.
رحمانی در خصوص حذف ارز ۴۲۰۰، خاطرنشــان کرد: در خصوص 
حذف این یارانه نظر ســنجی های بســیاری صورت گرفته که بخشی 
متعلق به مرکز پژوهش های مجلس بود که بر اســاس این تحقیقات 
قیمت  برخی از کالاهای اساســی طبق پرداخــت یارانه دولت باید به 

سال ۱۴۰۱ بازگردد.
نماینده مردم تاکســتان بر اســتفاده از کالابرگ ها نیز تاکید کرد و 
گفت:  بــا دادن کالابرگ می توان به میزان قابل توجهی از آثار تلاطم 
تحریم ها کاســت، دولت در این حوزه خوب وارد عمل شــده و لازم 
است که در استان ها نیز شاهد کارهای عملیاتی و اثربخش آن باشیم.
رحمانی در خصــوص حذف امضاهای طلایی و اعمال ســلیقه ها در 
دولت نیز خاطرنشان کرد: در واقع امتیازها، امضاهای طلایی و اعمال 
ســلیقه ها توسط دولت برداشــته شــد و اکنون به نقطه ای رسیده 
که تحصیل کرده های رشــته حقوق همانند قبل برای وکیل شــدن 
درگیر روابط نیستند، بلکه براساس یک سامانه متمرکز کسب و کار، 

درخواست ها بررسی شده که جلوی رانت را می گیرد.
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نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اســلامی، اخلاق مداری 
همراه با توســعه روابط خارجی را بخشی از عملکرد موفق دولت 
ســیزدهم برشــمرد و گفت: اتمام پروژه های ناتمام در کنار توجه 

رییس جمهور به اقتصاد سبب بازآفرینی اعتماد مردم شد.
علــی خضریــان در گفت وگو با خبرنــگار پارلمانــی ایرنا یکی از 
اقدامات مهم دولت سیزدهم، همگرایی بیشتر بین دولت و مجلس 
خواند و گفت: دلیل آن انتخاب فردی در ســال ۱۴۰۰ به عنوان 
رییــس جمهور بود که پیش از ایــن در قوه قضاییه هم ثابت کرد 

علاقه ای برای ورود به مناقشــات و حاشیه سازی بین قوا ندارد.
نماینده مردم تهران در مجلس شــورای اســلامی افزود: مواضع و 
ســخنان رییس جمهور در ۲ ســال گذشته نشــان داد که وی از 
تریبــون برای جبهه گیری علیه قوا اســتفاده نمی کند یا از الفاظ 
ناهمگــون برای خارج کردن منتقدان خــود بهره برداری نخواهد 

کرد.
عضو هیات رییســه کمیســیون اصل نود مجلس شورای اسلامی 
با اشاره به فرمایشــات رهبر معظم انقلاب درباره دولت سیزدهم 
تصریح کرد: ایشــان یک ســال پس از فعالیت دولت به همدلی و 
وفــاق بین مجلس و دولت اشــاره کردند و به هــر دو قوه تاکید 
فرمودند کــه این وفاق را حفظ و مواظبت کننــد لذا این رویکرد 

برای همه ما در مجلس و دولت تکلیف است.
وی همدلی مجلس و دولت را ناشی از اخلاق مداری رییس جمهور 
در دولت ســیزدهم خواند و گفت: این اخلاق مداری با حضور آیت 
الله رییســی در حکومت داری ایجاد شد تا تنش های مدیریتی که 
پیش از این در عالی ترین ســطوح رخ می داد، کنار گذاشته شود 
و این رویکرد در اســتیضاح آقای فاطمی امین)وزیر سابق صمت( 
به خوبی مشاهده شــد که رییس جمهور پس از عدم رای اعتماد 
به ایشــان در جلســه هیات دولت بر همدلی بین مجلس و دولت 
تاکید کردندو بر خلاف تفکر برخی از نمایندگان این موضوع را به 

چماقی علیه مجلس تبدیل نکردند.
خضریان ادامه داد: نتیجه اخلاق مداری آیت الله رییســی در دولت 
ســیزدهم تا آنجــا پیش رفت که اگر اختلافاتــی هم بین دولت و 
مجلس وجود داشت، در فضای رســانه ای منعکس نشد به شکاف 
بین مجلس و دولت ختم نشــود و حتی تغییــر برخی از وزرا هم 
ســبب نشد تا آیت الله رییسی رویکرد مقابله با مجلس را در پیش 
بگیرد. چرا که منویات رهبر معظم انقلاب ســرلوحه کاری ایشان 

قرار داشت.
وی با اشــاره به سفرهای استانی رییس جمهور در ۲ سال گذشته 
عنوان کرد: رییس جمهور در این مدت با انجام بیش از ۵۰ ســفر 
اســتانی شعار مردمی بودن دولت را محقق کرد و با حضور در بین 
مردم، اعتماد مردم به دولت بازآفرینی شــد که در ادامه تحولات 
مهمی را در کشــور آغاز کرد. چرا که دشــمن با جنگ ترکیبی و 
تحریم اقتصادی به دنبال ناامیــد کردن مردم بود که این رویکرد 

خنثی شد.
خضریان درباره دیگر دستاوردهای سفرهای استانی رییس جمهور 
یادآور شــد: یکی از نکات مهم سفرهای اســتانی رییس جمهور، 
انجــام آن به وقت ضرورت بود و کارشناســی دقیق در این بخش 
چرخــه تولید در بخش های مختلف کشــور را بــه راه انداخت تا 
برنامه های مغفول مانده دولت قبل در دســتور کار دولت سیزدهم 

قرار گیرد.
وی ادامه داد: همچنین افتتاح ۷۳ بیمارســـتان بـــا ۴ هزار ۱۶۶ 
تخت و تکمیل بســیاری از پروژه های ناتمام در سفرهای استانی از 
جمله محورهای مهم در این حوزه است. به عبارتی پروژه هایی که 
در دولــت نهم، دهم، یازدهم و دوازدهم نیمه تمام رها شــده بود، 

دولت سیزدهم نسبت به اتمام آنها همت کرد.
ســخنگوی مجمع نمایندگان استان تهران با اشاره برنامه دولت در 
سفرهای استانی که احیاء کارخانه ها به جای ایجاد کارخانه جدید، 
تصریح کرد: این رویکرد ســبب شــد کارخانه های ریشه داری که 
مردم نســبت به آن علاقه خاصی دارند، دوباره احیاء شده و هویت 

آن منطقه در کنار موضوع تولید زنده شود.
عضو هیات رییســه کمیســیون اصل نود مجلس درباره پیگیری ها 
دولــت در اجــرای پروژه های ملــی تصریح کرد: بهبود شــرایط 
شــرکت های دانش بنیان، رونق بخشــیدن به اقتصاد دریا، حوزه 
صنعت و معدن و خدمات بهداشتی در کنار افتتاح ۷۳ بیمارسـتان 
بـــا ۴ هزار ۱۶۶ تخت و تکمیل بســیاری از پروژه های ناتمام در 
شهرها و اســتان های مختلف کشــور، بخشــی از فعالیت رییس 

جمهور و وزرا در سفرهای استانی است.
وی دربــاره نقش رییس جمهور در مناســبات جهانی و منطقه ای 
و گفت و گو با قدرت ها بزرگ یادآور شــد: تعامل با کشــورهای 
همســایه، منطقه و ســایر کشــورهای جهان همراه با عضویت در 
گروه هــای اقتصــادی درچارچوب منافــع ملی کشــور از جمله 

دستاوردهای مهم دولت در ۲ سال اخیر است.
خضریان با تاکید بر اینکه ســفرهای خارجی رییس جمهور بدون 
هدف نبوده و تعاملات سیاسی و اقتصادی در آن دیده شده است، 
عنوان کرد: رییس جمهور از همان ابتدا به این نکته تاکید داشتند 
که سیاســت خارجی دولت نباید به برجام محدود شود و رویکرد 
دولت نشــان از بهبود روابط فراتر از مرزها و قاره آســیا داشت تا 
آمریکای لاتیــن و آفریقا هم به جمع کشــورهای در حال تعامل 

برای توسعه در بخش های مختلف کشور قرار گیرد.
نماینــده مردم تهــران ادامــه داد: در حدود ۲۰ ســفر خارجی 

رییس جمهور، توســعه روابط با کشــورهای آفریقایی و آمریکای 
لاتین، آســیای مرکزی و قفقاز، توســعه روابط با چین و روســیه 
در کنار عضویت در ســازمان های بین المللی از جمله شــانگهای 
و بریکس، فعال شــدن بازارچه ها با افغانســتان، پاکستان و فعال 
سازی کمیسیون های مشــترک اقتصادی با چین و عراق از جمله 

دستاوردهای مهم دولت در این ۲ سال گذشته است.
وی تاکید کرد: دولت ســیزدهم در کنار دســتاوردهای مهمی که 
کســب کرد، از مذاکــره با غرب نیز غافل نشــد و به موازی با آن 
مسیرهای مهم سیاسی و اقتصادی را در دستور کار قرار دیپلماسی 

سیاسی و اقتصادی خود قرار داد.
عضو هیات رییســه کمیسیون اصل نود مجلس از سرگیری روابط 
تهران - ریاض در دولت ســیزدهم پس از ۷ سال تیره بودن روابط 
را آغــازی بر ایجاد صلح پایدار در غرب آســیا برشــمرد و گفت: 
این سیاســت به پایان یک نزاعــی انجامید که خلاف منافع جنگ 
افروزان بود و سبب می شود امنیت در کنار رشد و توسعه اقتصادی 
برای دو کشور فراهم شود و دوست و دشمن به این دستاورد مهم 

اذعان دارند.
این نماینده مجلس ادامه داد: پیش از ســال ۱۴۰۰ کشــورهایی 
نظیر کویت، امارات، قطر و برخی دیگر از کشــورها حاشیه خلیج 
فارس ارتباط مناسبی با جمهوری اسلامی نداشتند ولی از ۲ سال 
پیش توســعه روابط با این کشورها با رشــد همراه بود تا گرایش 
کشــورهای عربی برای تعامل با ایران بیشتر شود که این موضوع 
به توسعه تعاملات اقتصادی و امنیتی در منطقه منجر خواهد شد.
خضریان توســعه روابط جمهوری اســلامی با کشورهای عربی را 
ســبب منزوی شدن رژیم صهیونیســتی عنوان کرد و یادآور شد: 
این انزوا به دلیل تغییر ریل سیاســت خارجی جمهوری اسلامی با 
هدف توسعه روابط با کشورهای منطقه و همسایگان ایجاد شد که 

یکی از اتفاقات مهم دولت است.
خضریان در ادامه ســخنان خود به دســتاوردهای اقتصادی دولت 
در ۲ ســال گذشته اشــاره کرد و گفت: اصلاحات نظام مالیاتی و 
گمرکی، وصول درآمدهای مالیاتی، شناســایی گلوگاه های فساد و 
مقابله با آنها در حوزه مالیات ســتانی، کاهش نرخ تورم، مهار رشد 
نقدینگی، افزایش سرمایه گذاری، طراحی ۴۸ پروژه بزرگ ملی با 
۱۷.۳ میلیارد دلار ســرمایه گذاری به عنوان پیشران های پیشرفت 
کشــور در دو حوزه صنایع پتروشــیمی و فلزی ـ معدنی از جمله 

دستاوردهای دولت در ۲ سال گذشته است.
وی ادامــه داد: با توجه به اینکه ســال ۱۴۰۲ با عنوان مهار تورم 
و رشــد تولید نامگذاری شــد، عوامل تاریخی و ســاختاری تورم 
توســط دولت احصا شــد و برنامه های عملیاتــی متناظر با عوامل 
آن شناســایی و مورد پیگیری قرار گرفت که این برنامه به تولید، 
تأمیــن، توزیع و تخصیص ارز کالاهای اساســی، دارو و تجهیزات 
پزشکی و نهاده های دامی،کنترل قیمت اقلام خوراکی و بهداشتی 

منجر شد.
عضو هیات رییســه کمیسیون اصل نود مجلس ابراز امیدواری کرد 
که موضوع رشــد مسکن بهتر از گذشته در ادامه برنامه های دولت 
ســیزدهم قرار بگیرد تا یکــی از مهمترین دغدغه های مردم یکبار 
برای همیشه رفع شــده و زخم مردم از بی توجهی که دولت های 

قبل به این موضوع داشتند، ترمیم شود.

رمزگشاییازهمگراییدولتومجلس؛

معاون پارلمانی رئیس جمهــور با بیان اینکه راهبرد دولت و رویکرد 
معاونــت پارلمانی دولت همگرایی و هم افزایــی با مجلس در ایجاد 
زمینه مناســب برای اقدامات اساسی، پیشــرفت کشور و خدمت به 
مردم اســت، از معاونان پارلمانی وزارتخانه ها و دستگاه های اجرایی 
خواســت در دفاع از لوایح دولت به گونه ای با نمایندگان تعامل کنند 

که آنچه مدنظر دولت است حاصل شود.
بــه گزارش خبرنــگار حوزه دولت ایرنا، »ســید محمد حســینی« 
در بیســت و هفتمین نشســت معاونــان پارلمانــی وزارتخانه ها و 
دســتگاه های اجرایی که مدیــران کل امور مجلس دســتگاه ها نیز 
شرکت داشــتند، با گرامیداشــت یاد و خاطره شــهیدان رجایی و 
باهنر و تبریک هفته دولت، اظهار داشــت: ایمان، اخلاص، فداکاری، 
پایمــردی، ولایتمداری، مردمی بودن، پایبندی به اصول و ارزش ها، 
استکبارســتیزی، خدمت به محرومان، استقامت و بردباری در برابر 
ناملایمــات سیاســی باعث جاودانه شــدن نام و یاد این شــهیدان 
بزرگوار اســت؛ شــهیدان رجایــی و باهنر مدیران در تــراز انقلاب 
اسلامی هســتند که باید ســیره، منش و رفتار آنان را الگوی رفتار 

فردی و اجتماعی خود قرار دهیم.
معــاون رئیس جمهــور در امور مجلــس با قدردانــی از تلاش ها و 
زحمات معاونان پارلمانی در دو ســال گذشــته، آنان را به ارزیابی 
نقــاط قوت و ضعف مجموعه  خود در دومین ســال تشــکیل دولت 
ســیزدهم فراخواند و جبران کاســتی های احتمالی را بر مبنای این 
ارزیابی مــورد تأکید قرار داد و گفت: در انجــام مأموریت ها ابتکار 
عمل،  خلاقیت، نوآوری، بهره گیری از تجربیات گذشــته،  راهکارهای 

مناســبی برای حل مسائل و چالش ها راپیش روی ما قرار می دهد.
حســینی با تأکید بر اینکه معاونت پارلمانی ریاســت جمهوری در 
دوره جدید بــه تقویت روحیه همکاری جمعــی و ایجاد هم  افزایی 
اهتمام جدی دارد، اظهار داشــت: بر این باوریم که همگی مجموعه 
واحدی هســتیم که هدف مشترکی داریم و با هم افزایی و همکاری 

مشترک می توان نتایج مثبتی را رقم زد.
معاون رئیس جمهور خاطر نشــان کرد: معاونان پارلمانی وزارتخانه ها 
و سازمان های دولتی باید در قبال مأموریت ها، برنامه ها و موضوعات 
مهمــی مانند رأی اعتمــاد به وزرا، لایحه بودجــه و برنامه هفتم با 
احســاس مسئولیت مشترک وارد صحنه شــده و همکاری مضاعفی 
داشــته باشــند تا این لوایح با همکاری و تعامل نمایندگان به نتیجه 
برســد و آنچه مدنظر دولت است حاصل شود تا دستگاه های اجرایی 
در میــدان عمل، خدمت به مردم و پیشــرفت امور با چالش مواجه 

نشوند.
وی بر لــزوم پیگیری مطالبــات به حق نمایندگان در رســیدگی و 
رفع مشــکلات مردم و حوزه های انتخابیه آنهــا تأکید کرد و گفت: 
نمایندگان بعضاً به خاطر مشــکلات اقتصادی و کمبودهایی که مردم 
بــا آن مواجه هســتند، ســؤالات و مطالباتی مطــرح می کنند و ما 
وظیفــه داریم در حد توان و در چارچــوب اعتبارات و موازین آن ها 
را پیگیــری کنیم؛ لذا فعالیت در حوزه معاونت پارلمانی کار بســیار 

ســختی است و نیاز به صبر و استقامت و سعه صدر دارد.
حسینی با اشــاره به نمایشگاه روایت خدمت که در آن دستاودهای 
وزارتخانه ها و دســتگاه های اجرایی طی دو ســال گذشته به نمایش 
درآمده اســت، اظهار داشت: باید دستاوردها و اطلاعات و آمار دقیق 
اقدامــات دولت در حوزه های مختلف در اختیار نمایندگان قرار داده 

شــود تا به مردم ارائه دهند و به واســطه آن روحیه امید و نشاط در 
یابد. جامعه گسترش 

معــاون رئیس جمهور در امور مجلس در ادامه معاونان و مدیران کل 
پارلمانــی را به حضور فعال در مجلس و پیگیری تعامل با نمایندگان 
در پاســخ به ســؤالات و مواردی مانند تحقیق و تفحص فراخواند و 
گفــت: برای پیگیری امــور مربوط به دولت و نیــز لوایحی که یک 
دســتگاه به عنوان نماینده دولت تعیین می شــود، لازم است موضوع 
از اعلام وصول به موقع تا بررســی در کمیسیون و ارجاع به صحن و 
حتی در مواردی انتقال نظرات به شــورای نگهبان پیگیری شــود تا 
کار به نتیجه برســد و در میانه راه متوقــف و بلاتکلیف نماند؛ البته 
معاونت امور مجلس ریاســت جمهوری هم پیگیر هست اما دستگاه 

تخصصی باید مســئولیت خود را مد نظر داشته باشد.
حســینی در بخش دیگری از ســخنان خود با اشــاره بــه بازدید از 
نمایشــگاه وزارت دفاع با عنوان »صنعت دفاعــی؛ تجلی امید، تبلور 
اقتدار«، دســتاوردهای نیروهای مسلح کشور در دوره تحریم را مایه 
مباهــات، افتخارآفرین و غرورانگیز توصیف کرد و گفت: مجهز بودن 
ة« است  به ابزار اقتدار توصیه  قرآنی »وَ أَعَدّوا لهَُم مَااستَطَعتُم مِن قُوَّ
و ملت ایران با توجه به آن در این مســیر گام گذاشته و به کشوری 
مقتدر تبدیل شــده؛ به نحوی که دشــمنان جــرأت تعدی به خاک 

کشورمان را ندارند.
وی تأکیــد کرد: در ایــن دوره، دولت و رئیس جمهــور کاملًا حامی 
و پشــتیبان نیروهای مســلح کشــور هستند و به واســطه همکاری 
و در کنــار هم قرار گرفتن میدان و دیپلماســی شــاهد توفیقات و 
موفقیت های چشــمگیری در عرصه منطقه ای و جهانی هستیم و از 

جمله ثمرات آن می توان به تحت فشــار قــرار گرفتن گروهک ضد 
انقلاب و معاندین در آلبانی و دیگر نقاط جهان اشــاره کرد.

در این نشست،  ســردار »رضا طلایی نیک« معاون توسعه مدیریت و 
برنامه ریزی راهبردی و امور مجلس وزارت دفاع گزارشــی از عملکرد 
و دســتاوردهای این وزارتخانه طی دو سال گذشته و برنامه های آتی 

این حوزه ارائه داد.
»اســماعیلی« نیــز در ســخنانی از برنامه هــا و اقدامــات ابتکاری 
معاونت پارلمانی ریاســت جمهوری در دو ســال گذشته برای ایجاد 
و تقویــت همدلــی و هماهنگــی بین دولت و مجلــس گزارش داد 
و گفت: حضور مســتمر و بی ســابقه در این ســطح در صحن علنی 
مجلس و کمیســیون های تخصصی، توجه به نقش معاونان پارلمانی 
وزارتخانه ها و دســتگاه های اجرایی و تشکیل جلسات منظم با هدف 
ایجاد هم افزایی و همفکــری، هماهنگی برای دیدار رئیس جمهور با 
تمام نماینــدگان به صورت مجامع اســتانی و تنظیم حضور وزرا در 
مجلس، قبول دعوت نماینــدگان برای حضور در حوزه های انتخابیه 
بــا هدف تقویــت همدلی، بررســی و پیگیری پروژه های اســتانی، 
همکاری مشــترک و حضور در ۲۱۰ شهرســتان در قالب ۱۲۱ سفر 
اســتانی از جمله فعالیت های معاونت امور مجلس در این مدت بوده 
کــه به هیچ عنوان از لحاظ کمّی و کیفی قابل مقایســه با ۸ ســال 

نیست. دولت گذشته 
در این نشســت تعــدادی از معاونــان و مدیــران کل امور مجلس 
وزارتخانه ها و ســازمان های دولتی در سخنان جداگانه ای دیدگاه ها 
و پیشــنهادات خــود را در خصــوص موضوعات مربــوط به تقویت 

روزافزون تعامل ســازنده دولت و مجلس بیان کردند.

در ۲۷مین نشست معاونان پارلمانی وزارتخانه ها و دستگاه ها؛

بامجلسبرایپیشرفتکشوراست حسینی:راهبرددولتهمگراییوهمافزایی

خضریان:رئیسیاخلاقمداروحاشیهپرهیزاست
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رییس سازمان هواپیمایی کشوری:

تعدادهواپیماهایفعالتاپایانسالبه۲۵۰
فروندمیرسد

تهران- ایرنا- رییس سازمان هواپیمایی از افرایش تعداد هواپیماهای فعال 
به ۲۵۰ فروند تا پایان ســال خبر داد و گفت: در طول ۲۰ ماه گذشته ۶۰ 
فروند هواپیما به کشــور وارد شــده که ۳۰ فروند از این هواپیماها تاکنون 

عملیاتی شده است.
به گزارش ایرنا از سازمان هواپیمایی کشوری، »محمد محمدی بخش« از 
افزایش تعداد ناوگان به ۲۵۰ فروند هواپیما تا پایان ســال خبر داد و گفت: 
متوســط عمر ناوگان هوایی کشور از ۲۸.۵ سال در ابتدای دولت سیزدهم 
امروز به ۲۶ سال رسیده است و عمر ناوگان نه تنها ۲ سال جوانتر شده بلکه 
۲ســال از پیری ناوگان جلوگیری شده است و در نظر داریم متوسط عمر 

ناوگان را به زیر ۲۰ سال کاهش دهیم.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری گفت: در طول ۲۰ ماه گذشته ۶۰ فروند 
هواپیما به کشور وارد شده که ۳۰ فروند از این هواپیماها تاکنون عملیاتی 

شده است.
وی همچنین به ارائه گزارش پروازهای اربعین ۱۴۰۲ پرداخت و گفت: برای 
عملیات پروازهای اربعین که از ۲۷ مردادماه آغاز و تا ۲۰ شهریور ماه ادامه 
دارد در مجموع ۴هزار و ۶۴۳ مجوز پروازی صادر شده که از این تعداد مجوز 
صادر شده سهم شرکت هواپیمایی عراقی ۹۶۶ پرواز است.وی با بیان اینکه 
قرار است بیش از ۳۰۰هزار زائر از طریق ۲۳ فرودگاه ایران به فرودگاه های 
نجف و بغداد اعزام شوند، افزود: تاکنون ۷۰ درصد بلیت پروازهای اربعین به 
فــروش رفته و از ابتدای عملیات پروازی اربعین ۶۵هزار و ۷۸۶ زائر با ۵۱۲ 
پرواز جابه جا شده اند.محمدی بخش درخصوص نظارت های صورت گرفته 
بر نحوه عرضه بلیت گفت: سازمان تعزیرات، دادستانی، سازمان هواپیمایی 
کشوری و سازمان بازرسی کل کشور در قالب یک گروه از تمام شرکت هاو 
سایت های فروش بلیت روزانه نحوه عرضه و نمایش فروش بلیت را بررسی 
و بازرسی می کنند.رئیس سازمان هواپیمایی کشوری، صنعت حمل ونقل 
هوایی را پیشران توسعه کشور عنوان کرد و گفت: اما این صنعت در ایران 
بیش از ۴۳ سال است که در جنگ تمام عیار قرار دارد و از تحریم گذشته 

است.
وی صنعــت حمل ونقل هوایی را ایمن ترین و امن ترین بخش حمل ونقل 
عنوان کرد و گفت: علی رغم قرار داشتن در شرایط سخت تحریم یاد گرفتیم 
که چگونه این صنعت را حفظ کنیم و بتوانیم در حوزه ایمنی و امنیت رتبه 

قابل قبولی را در سطح دنیا کسب کنیم.
محمدی بخش ادامه داد: برای رفع نیازهای این صنعت یک برنامه ده سال 
و ۴ راهبرد از جمله تاب آوری، نهضت تعمیر قطعات، تامین نقدینگی برای 
نوسازی ناوگان و ساخت هواپیمای بومی تعریف شده است.رئیس سازمان 
هواپیمایی کشوری افزود: استفاده از ظرفیت شرکت های دانش بنیان یک 
راهبرد در صنعت حمل و نقل هوایی است تا بدانجا که امروز هیچ موتور و 
قطعه ای برای تعمیر به خارج از کشور نه تنها ارسال نمی شود بلکه تعدادی 

از شرکت های صاحب سبک قطعات شان در ایران تعمیر می شود.
رئیس سازمان هواپیمایی کشوری با بیان اینکه روزانه ۱۲۰۰ پرواز در ایران 
انجام می شــود، افزود: همچنین ۲۹ کشــور دارای پرواز مستقیم از ایران 
هستند و ۲۷ ایرلاین خارجی از اروپا، آسیای میانه و چین در ایران فعالیت 
می کنند.وی افزود: با ۳۲ کشور ظرف ۲۰ ماه گذشته تفاهم نامه بین المللی 
به امضا رسیده است که تمامی این پروازها به صورت ایمن انجام می شود.

با استفاده از ۴۰۰ دستگاه اتوبوس عراقی؛
اعزاممستقیمزائرانبهنجفاشرفآغازشد

مدیرکل دفتر ترانزیت و حمل و نقل بین المللی سازمان راهداری از تفاهم با 
عراق برای اعزام مستقیم زائران اربعین حسینی به نجف اشرف با استفاده از 

۴۰۰ دستگاه اتوبوس عراقی خبر داد.
به گزارش ایرنا از سازمان راهداری و حمل و نقل جاده ای، »جواد هدایتی« 
گفت: اعزام مســتقیم زائران اربعین حسینی به نجف اشرف با آماده سازی 
بیش از ۴۰۰ دســتگاه اتوبوس فراهم شد.وی ادامه داد: با توجه به توافقات 
انجام شده توسط ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای با طرف عراقی 
به منظور توســعه حمل ونقل یکسره مســافری از مبادی مختلف کشور به 
عتبات عالیات و رفاه زائران اباعبدالله الحسین )ع( در ایام اربعین، با استفاده 
از ظرفیت ۴۰۰ دستگاه اتوبوس عراقی امکان اعزام مستقیم زائران به نجف 

اشرف آغاز شد.
هدایتی افزود: زائرانی که قصد ســفر یکســره از مبادی شهرهای تهران، 
اصفهان، قم و ساری به نجف اشرف دارند، برای تهیه بلیت می توانند علاوه بر 
مراجعه حضوری به دفاتر فروش شرکت های حمل ونقل بین المللی مسافر، 
به سایت های فروش بلیت آنها یا سایت های معتبر و مجاز فروش بلیت در 

کشور مراجعه و نسبت به رزرو و خرید بلیت اقدام کنند.

عملکرد دولت در توسعه صادرات
جهشصادراتیدر۲سالابتداییدولت

سیزدهم
طبق آمارهای منتشــر شــده، صادرات نفتی و غیر نفتی ایران در دو سال 
گذشته از دولت سیزدهم با رشد مناسبی نسبت به گذشته مواجه شده است 
کــه می توان به عوامل مختلفی در این زمینه از افزایش ارزش صادرات غیر 
نفتی، افزایش تجارت با حوزه اوراسیا، افزایش صادرات گاز و غیره اشاره کرد.

به گزارش ایسنا، بر اساس آمارهای رسمی منتشر شده صادرات غیر نفتی در 
پایان سال گذشته به ۵۳ میلیارد دلار رسیده که در نوع خود رکورد جدیدی 
به شمار می رود. در همین زمینه می توان به ویژگی هایی از جمله افزایش ۱۰ 
درصدی ارزش صادرات کشور در سال ۱۴۰۱، افزایش ۲۰ درصدی تجارت 
با کشورهای حوزه اتحادیه اوراسیا و نهایتا صادرات دارو به کشورهای ترکیه، 
سوریه، ونزوئلا، کوبا، روسیه و غیره نیز اشاره کرد.از سوی دیگر صادرات نفت 
خام، گاز، میعانات گازی و محصولات پتروشیمی با افزایش ۲۰۰ درصدی 
در دو ســال گذشته از دولت سیزدهم مواجه شده است. این مسئله سبب 
شــده با افزایش صادرات و مصارف داخلی میعانات گازی، تمامی میعانات 
گازی شــناور روی آب کشور که در ابتدای دولت به ۸۷ میلیون بشکه بالغ 
می شــد، به فروش برسد. همچنین صادرات گاز مایع )LPG( کشور رشد 
۲۱ درصــدی و صادرات گاز طبیعی با درنظر گرفتن ســوآپ افزایش ۲۵ 

درصدی داشته باشد.
یکی دیگر از عوامل توســعه صادرات در دو ســال اخیر حمایت از صادرات 
محصولات بومی حوزه فاوا و کمک به بازارسازی بوده است؛ به گونه ای که 
تجهیزات بومی فاوا به چهار کشــور توسط بخش خصوصی با حمایت های 
صورت گرفته انجام شده و از سوی دیگر شرکت های جدیدی نیز به حوزه 
صادرات محصولات فاوا وارد شــده اند.در کنار ســه عامل توســعه دهنده 
صادرات نفتی و غیر نفتی صدور خدمات فنی و مهندســی نیز نقش قابل 
توجهی داشته اســت. انعقاد قرارداد پالایشگاه ال پالیتو با ونزوئلا به ارزش 
۱۱۰ میلیــون یورو، انعقاد قرارداد تعمیرات اساســی و تکمیل بندر نفتی 
خوزه ونزوئلا به ارزش ۶۴ میلیون دلار، انعقاد قرارداد بازســازی و نوسازی 
واحد آمونیاک مجتمع پتروشــیمی آنا ماریا کامپوس ونزوئلا به ارزش ۸۳ 
میلیون دلار، انعقاد قرارداد ریکاوری کامل تله متری ایستگاه های گاز ونزوئلا 
بــه ارزش ۵۸ میلیون دلار، انعقاد تفاهم نامه احداث خط لوله ۳۶ اینچی و 
۵۴ کیلومتری آلتاگراسیا – آریچونا ونزوئلا، انعقاد تفاهم نامه احیا و بازسازی 
پالایشــگاه کاردون با طرف ونزوئلایی و انعقاد تفاهم نامه اورهال پالایشگاه 
پدرو سدنیو با طرف ونزوئلایی از مهمترین قراردادهای این حوزه است که 

ارزآوری بالایی برای ایران به همراه داشته است.

خبر

33اقتصاد

رئیس ســازمان برنامه و بودجه گفت: متوسط 
نرخ رشــد اقتصادی کشــور در دو ســال اول 
دولت ســیزدهم با نفت به ۴.۸ درصد افزایش 
یافته اســت و امیدواریم که امسال هم بتوانیم 

این نرخ رشد را ارتقا دهیم.
به گزارش ایســنا، داود منظور - معاون رئیس 
جمهــور - با حضور در یــک برنامه تلویزیونی 
عملکــرد ســازمان برنامه و بودجــه در دولت 

سیزدهم را تشریح کرد.
وی گفــت: در دولت ســیزدهم، شــرایطی را 
تحویــل گرفتیم که یک دوره ی کم رشــدی 
در دهه ۹۰ را کشــور پشــت ســر گذاشــته 
بــود، ما وقتی که به نرخ رشــد اقتصادی نگاه 
می کنیم، در سه ســال آخر در دولت قبل، ما 
شاهد متوسط رشــد منهای دو درصد بودیم، 
در ســال های اول این دولت هم در دوره اول 
دولت هم باز رشــدهای پایین، دو درصد، ۲.۵ 
درصــد و صفر درصد را شــاهد بودیم. به طور 
کلی دهه ۹۰ متوســط رشــد اقتصادی کشور 
۰.۷ درصد بوده اســت و طبیعتا خروج از این 
دوره کم رشــدی نیازمند بــه تدابیر و تلاش 
بیشــتر و مضاعفی بود که در این دولت انجام 
گرفت و نرخ رشــد اقتصادی در ســال ۱۴۰۰ 
به ۰.۴ و ۰.۸ درصد با نفت و در ســال ۱۴۰۱ 
هم به همــان ۰.۴ و ۰.۸ درصد مجددا با نفت 
رســید و امیدوار هستیم که امسال هم بتوانیم 

این نرخ رشد را ارتقا دهیم.
به گفته وی، نرخ تشــکیل ســرمایه ثابت در 
کشور یعنی سرمایه گذاری هایی که در ماشین 
آلات، زیرساخت ها، ســاختمان انجام می گیرد 
در دهه ی ۹۰ تقریبا صفر بوده اســت و حتی 
در برخی از ســال ها نرخ تشکیل سرمایه منفی 
شــده یعنی ما از ســرمایه های قبلی مان هم 
مســتهلک کردیم و جــای گــذاری نکردیم، 
مخصوصا در سه ســال آخر، در سه سال آخر 
دولت قبل نرخ رشــد تشــکیل سرمایه منهای 
۱۵ درصــد، منهای ۱۷ درصد گزارش شــده 

است.
منظور افزود: در این دولت ســرمایه گذاری ها 
بهبود پیدا کرد و نرخ تشکیل سرمایه به حدود 
چهــار درصد در ۱۴۰۰ و بیــش از دو درصد 
در ۱۴۰۱ افزایــش پیدا کرده اســت و تلاش 
می کنیم که تشــکیل سرمایه را در سال جاری 
هم بتوانیم بهبود بدهیم با شــیوه های مختلف 

تامین مالی که الان داریم دنبال می کنیم.
رییس سازمان برنامه و بودجه گفت: در ارتباط 
با نرخ رشد پایه پولی و نرخ رشد نقدینگی هم 
همین اتفاق افتاده اســت، یعنی نرخ رشد پایه 
پولی که در ســال ۹۹ آخرین سال دولت قبل 
حدود ۴۱ درصد بوده اســت، الان رســیده به 
حدود ۲۷.۵ درصد، در پایان ســال گذشته به 
۳۱ درصد کاهش پیدا کرده اســت و بنابراین 
خود همین مسئله باعث می شود که ما بتوانیم 
متغیرها و کل های پولــی را کنترل کنیم و از 

اقتصاد جلوگیری کنیم. در  نقدینگی  افزایش 
او افزود: در ارتباط بــا نرخ بیکاری هم همین 
روایت را ما داریم، نرخ بیکاری در تمام دوره ی 
دولت یازدهــم و دوازدهم دو رقمی بوده، ۱۲ 
درصد، ۱۲.۵ درصد در برخی از ســال ها، در 
آخرین سال)ســال ۱۳۹۹( تک رقمی شد ۹ و 
۸ دهم درصــد و در این دوره در دولت جدید 
ایــن نرخ تک رقمی حفظ شــد و کاهش پیدا 
کرد؛ به طوری که در پایان ســال گذشته نرخ 
بیکاری به ۸ و ۲ دهم درصد کاهش پیدا کرده 

است.
منظور ادامــه داد: میزان اشــتغالی که ایجاد 
شده در واقع اشــتغالی بوده که توانسته منجر 

شود به کاهش نرخ بیکاری در رقم ۸ و ۲ دهم 
درصد کــه عدد مقبولی هســت یعنی یکی از 
پایین ترین نرخ های بیکاری در یکی - دو دهه 

اخیر کشور است.
معاون رییس جمهور در ارتباط با سیاست های 
توزیع درآمدی هم، یکی از سیاست های اصلی 
ایــن دولت رفع فقر بوده و کمک به دهک های 
پاییــن و افراد کــم درآمد جامعــه، به همین 
جهت شــاهد بودید که در ســال گذشته بعد 
از ایــن که نرخ ارز تغییر کرد از ۴۲۰۰ به ۲۸ 
هــزار و ۵۰۰ تومان تغییر کرد، سیاســت های 
بازتوزیعی و حمایتی از اقشار کم درآمد جامعه 
به گونه ای هدایت شــد که هر نفر تقریبا ۵۰۰ 
هــزار تومان الان یارانه دارد دریافت می کند و 
طبیعتــا یک خانوار چهار نفــره کم درآمد در 
دهک های پایین، دو میلیــون تومان از دولت 
کمک و یارانه می گیرد. همین ها باعث می شود 
که وضع رفاه عمومی افــراد کم درآمد بهبود 
پیدا کند؛ هر چنــد که تغییرات نرخ ارزی که 
در سال گذشته به ناچار به عنوان یک جراحی 
اقتصادی اتفاق افتــاد و دیگر قابل ادامه نبود 
که مــا ارز ۴۲۰۰ را تامین کنیم، به دنبال آن 
یک اثــرات تورمی ایجاد کرد کــه این اثرات 
تورمــی قدری مــردم عزیزمــان را به زحمت 
انداخت، ولی خوشبختانه اثر تعدیل نرخ ارزی 
که در سال گذشــته انجام شد الان به تدریج 
آن اثــر فروکش کرده و به نوعی هموار شــده 
و ما در ســال جــاری وارد دوره ی تورم پایین 
داریم می شــویم به طوری که نرخ تورم ماهانه 
اسفندماه ۵.۷ درصد بود و در فروردین به ۳.۷ 

درصد کاهش پیدا کرد.
منظــور ادامــه داد: در اردیهبشــت، خرداد و 
تیرماه ایــن تورم به تدریج بــاز پایین تر آمد، 
در خرداد و تیر به دو درصد کاهش پیدا کرد. 
اکنون در مــرداد ماه آخرین آماری که داریم، 
مرکز آمار منتشــر کرده نــرخ تورم ماهانه۲.۴ 
درصد اســت که البته تمام تلاش ما این است 
که ما تورم ماهانــه را بتوانیم پایین تر بیاوریم؛ 
به طوری که متوســط نرخ تورم در کشــور را 
تا پایان ســال بــه حــدود ۳۰ درصد کاهش 
دهیم؛ بنابرایــن مجموع تدابیری که دولت در 
ایــن دوره انتخاب کرده رویکــردش این بوده 
که اولا بتوانیم ثبــات را در بازار فراهم کنیم، 
سیاست های بازتوزیع درآمدی را انجام دهیم، 
نتیجه این سیاســت های بازتوزیع درآمدی را 
هــم عرض کنــم، در مجموع باعث شــده که 

ضریب نابرابری توزیــع درآمد که اصطلاحا به 
آن ضریب جینی می گوییم که هر چه پایین تر 
باشــد بهتر اســت؛ یعنی نابرابــری کمتری را 
نشان می دهد، شکاف طبقاتی کمتری را نشان 
می دهد که الان به ۰.۳۸۸۷ رسیده است. این 
در ابتــدای دولت ۰.۴ بوده اســت؛ البته این 
تغییــرات ضریــب جینی خیلی به ســختی و 
خیلی کند اتفاق می افتد. اما این سیاست های 
بازتوزیعی در توزیع درآمد هم شــرایط را بهتر 

کرده است.
وی گفــت: در مجمــوع شــرایطی را تحویل 
گرفتیــم که مجموع بدهی های نســبتا زیادی 
ناشــی از انتشــار اوراق در دو سال آخر دولت 
قبلی به ایــن دولت انتقال پیــدا کرد، میزان 
ارزی که برای تامین کالاهای اساســی فراهم 
بــود، در ســال ۱۴۰۰ تقریبا به طــور کامل 
اســتفاده شــده بود و دولت عملا مجبور بود 
که در واقع نیازهای ارزی کشــور به ویژه برای 
کالاهای اساســی را از یک روش های دیگری 
بتواند تامین کند، ولی با همه این اوصاف، همه 
این اتفاقات افتــاده، در حوزه تجارت خارجی 
به عنوان مثال بحــث مدیریت ارزی به خوبی 
جواب داده، به طوری که میزان صادرات کشور 
از حدود ۳۵ میلیارد دلاری که در سال ۱۳۹۹ 
بــوده، الان میزان صادرات به ۵۳ میلیارد دلار 
افزایش پیدا کرده اســت، میزان واردات از ۳۸ 
میلیارد دلار در پایان ســال گذشته به حدود 
۶۰ میلیارد دلار رسیده است و کشور توانسته 
با توســعه تجارت خارجی، صــادرات کالاها و 
واردات کالاهــا بتواند تــراز تجاری خودش را 

ببخشد. بهبود 
رییس سازمان برنامه و بودجه اظهار کرد: البته 
در تمام این اتفاقاتی که افتاده اثرات تحریم ها 
و تشدید تحریم ها همواره بالاسر اقتصاد بوده، 
یعنی ایــن اتفاقات با همین حفظ یا تشــدید 
شرایط تحریم بوده است. ولی در مجموع بازار 
ارز توانسته به خوبی مدیریت شود البته ما یک 
جهش ارزی را در ســال گذشته تجربه کردیم 
که ناشــی از همان حذف ارز ۴۲۰۰ بود یعنی 
یک فنر انباشته ای که چندین سال ایجاد شده 
بود و دیگر عملا منابع ارزی کشــور پاسخگوی 
ارز ۴۲۰۰ برای کشور نبود؛ لذا دولت به ناچار 
دســت به یک اقدام جراحی گونــه زد و این 
خودش یک جهشــی در نــرخ ارز ایجاد کرد. 
البته در پی تغییر نرخ ارز رســمی کشور نرخ 
ارز در بازارهای غیر رســمی هم افزایش پیدا 

کرد، ولی در این دو سال گذشته تغییرات نرخ 
ارز حتی در بازار غیر رســمی قابل مقایسه با 

تغییرات نرخ ارز در دولت قبل نیست.
به گفته وی، در دولت قبل حدود ۷۰۰ درصد 
نرخ ارز رشــد کرد، یعنــی ارز ۳ هزار و اندی 
در پایــان دولت به بیــش از ۲۵ هزار تومان، 
۲۷ هزار تومــان افزایش پیدا کــرد؛ بنابراین 
دولت توانســته ضمن این که یک گذار جدی 
را در بازار ارز پشــت ســر بگــذارد و بازار ارز 
را یــک مرتبه اصــلاح جــدی روی آن انجام 
بدهد، اما ما در ســال جاری در بازار ارز الان 
شاهد ثبات هســتیم، نرخ ارز در یک دامنه ای 
کــه تغییراتش قابل قبول هســت ثابت مانده 
اســت، البته امیدوار هستیم که با این بهبودی 
که الان در فضای بیــن المللی اتفاق افتاده و 
پیوســتن کشــور عزیزمان به بریکس که یک 
رخداد بســیار مهم و بزرگ است و ما به جمع 
کشــورهایی پیوســتیم که این کشورها روی 
هم رفته حدود یک ســوم اقتصــاد جهانی را 
به خودشــان اختصاص می دهند، کشــور ما با 
پیوســتن این مجموعه کشــورها یک فرصت 
جدیدی برایش در تجارت دارد فراهم می شود 
و همچنیــن پیوســتن به پیمان شــانگ های 
یکی دیگر از این اتفاقات هســت و این توسعه 
نویدبخش  این ها همه  همکاری های منطقه ای، 
این هست که ما در آینده شاهد ثبات بیشتری 
در تجارت خارجی کشــور، بهبود در شــرایط 
تجارت خارجی کشــور و ثبات در بازار ارز هم 

بود. خواهیم 
معاون رییــس جمهور گفت: این دیپلماســی 
اقتصــادی و مــراودات بین المللــی که دارد 
انجام می گیرد، کــم کم اثرات تحریم ها را کم 
رنگ می کند، آزادسازی منابع ارزی کشور که 
اتفاقات خیلی  سال ها مسدود شده بود، این ها 
مهمی است که دارد می افتد و این که بالاخره 
ارز کشور که ســال ها بلوکه و مسدود بوده در 
کره جنوبی، آزاد می شــود و الان در دسترس 
قرار می گیرد یا بخشی از منابع ارزی ما که در 
عراق مسدود بوده الان در دسترس قرار گرفته 
و در دیگر کشــورها، این ها همه گشایش های 
خیلی مهمی هســت که حتما به ثبات بیشتر 
اقتصــاد و به ثبات بازار ارز کمک خواهد کرد، 
در موضــوع صــادرات نفت یک اتفــاق خیلی 
مهمی افتاده است، یعنی عملا همکاران ما در 
وزارت نفت توانســتند تحریم های نفتی را کم 
اثــر کنند؛ به طوری کــه الان میزان صادرات 
نفتی کشور به یک حد بســیار قابل تحسینی 
رســیده است و میزان تولید و صادرات ما دارد 
کم کم به آســتانه ی ظرفیت فعلی تولید نفت 
کشــور نزدیک می شــود، یعنی اکنون نزدیک 
به ۳.۷ دهم میلیون بشــکه در روز است برای 
صــادرات و همچنین برای مصــرف داخلی و 
اتفاقات  پالایشــگاه های داخلی کشــور و این 
همه در شــرایطی دارد می افتــد که هیچگونه 
تخفیفی و هیچگونه تقلیلی در محدودیت های 
ناشــی از تحریم اتفاق نیفتاده است؛ بنابراین 
مــا از ابتــدا پذیرفتیم کــه شــرایط تحریم 
ممکن اســت ادامه پیدا کند البته مذاکرات و 
گفتگوها بر اســاس سیاست های ملی کشور با 
رهنمودهای مقــام معظم رهبری ادامه دارد و 
قطعا کشور ســعی می کند از همه فرصت های 
المللی بــرای حذف و کاهــش تحریم ها  بین 
استفاده کند. اما اقتصاد کشور اکنون وصل به 
موضوع تحریم نیســت یعنی ما تلاش می کنیم 
بــه رغم وجود شــرایط تحریــم بتوانیم ثبات 
داخلی اقتصاد را با اتکا به ظرفیت های داخلی 
و بــا اتکا بــه ظرفیت های جهــان چند قطبی 

رییس سازمان برنامه و بودجه:

نرخرشداقتصادیبه۴.۸درصدافزایشیافت

طبق گفته مســؤولان حوزه ارتباطات و فناوری اطلاعات، در 
شــروع به کار دولت ســیزدهم، ظرفیت شــبکه انتقال ۳۵.۸ 
ترابیت بر ثانیه و با اســتفاده از تجهیزات خارجی بوده و قرار 
است این ظرفیت با برنامه ریزی وزارت ارتباطات تا پایان سال 

جاری دو برابر شود.
به گزارش ایســنا، ایران به واســطه وضعیــت جغرافیایی اش 
امکان تبدیل شدن به هاب ترانزیت دیتای منطقه را داراست. 
بنابرایــن به طور قطع ترافیکی که از بســتر ایران و از مســیر 
زمینی خاک ســرزمین ما عبور می کند، کیفیت بهتری نسبت 
به مسیر دریا و اقیانوس دارد تا به اروپا و سایر کشورها برسد. 
بر این اســاس استفاده از مزایای انتقال دیتا از خشکی به نفع 
کشــور مهم بوده و در عین حال که نیاز کشور برای ارتباطات 
باکیفیت فراهم می شــود، کیفیت ایــن ارتباطات برای منطقه 

ارتقاء می یابد. هم 
طبق بررســی های انجام شده ســطح ترافیک شبکه به صورت 

قابل قبولی افزایش پیدا کرده و میزان اشــباع در آن به حداقل 
میزان خود نســبت به گذشته رسیده و پیشرفت در این زمینه 
همچنان ادامه دارد؛ طبق گفته مسئولان ظرفیت شبکه انتقال 
در ابتدای دولت ســیزدهم ۳۵.۸ ترابیــت بر ثانیه بود که تمام 
تجهیزات آن هم خارجی بوده اســت؛ اما در دولت ســیزدهم 
وزارت ارتباطات و فناوری اطلاعــات برنامه ریزی کرد تا پایان 
ســال ۱۴۰۲ یعنی ظرف مدت ۳۶ ماه ظرفیت انتقال کشــور 
را دو برابــر کند کــه ۷۰ درصد از این افزایش با اســتفاده از 

باشد. بومی  تجهیزات 
بنابراین برای نخســتین بار قراردادی به ارزش ۷۰۰۰ میلیارد 
ریال که بزرگ ترین قرارداد بومی ســازی شــرکت زیرساخت و 

وزارتخانه محســوب می شــد منقعد و قرار شــد با استفاده از 
تجهیــزات بومی ۲۰ ترابیت بر ثانیه به ظرفیت شــبکه انتقال 
کشــور اضافه شــود. در همین رابطه چندی پیش مدیرعامل 
شــرکت ارتباطات زیرســاخت در دیدار با وزیــر ارتباطات و 

فناوری اطلاعات سوریه به این موضوع اشاره کرد.
معاون وزیــر ارتباطات و فناوری اطلاعــات گفته بود ظرفیت 
شــبکه انتقال در کشــور ایران، ۴۵ ترابیت بر ثانیه اســت که 
بزرگ ترین شــبکه انتقال در منطقه است؛ خوشبختانه امسال 
با یک شرکت ایرانی قراردادی بسته ایم که ۲۰ ترابیت بر ثانیه 

نیز به این ظرفیت اضافه می شود.
گفتنی اســت توجه به افزایــش ترانزیت دیتا و تبدیل ایران به 
هاب ترانزیت دیتا از ســال های گذشته مورد توجه قرار داشت؛ 

به گونه ای که مراســم رونمایی از نقشــه راه ظرفیت ترانزیت 
بین الملل در راســتای تبدیل شدن ایران به هاب ترانزیت دیتا 
در منطقه، دو ســال گذشــته در وزارت ارتباطــات و فناوری 
اطاعات برگزار شــد و گفته شــد که سه هدف در پروژه ای که 
رونمایی شــد، دنبال می شــود که در رســیدن ایران به هدف 
تبدیل شــدن به هاب داده در منطقه کمک کننده خواهد بود 
و برای تحقق ایــن هدف نیازمند کاهش مــدت زمان بازیابی 
مسیرها و افزایش کیفیت ارائه سرویس هستیم؛ در کنار موارد 
گفته شده ظرفیت انتقال کشور و ظرفیت فروش ترانزیت داده 

یافته است.   افزایش  الملل  بین 
وزیــر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات هم معتقد اســت یکی از 
مســائل مغفول  مانده در حــوزه ارتباطات، اســتفاده بهینه از 
ظرفیت خدادادی کشــورمان برای ترانزیت دیتاست. ترانزیت 
داده بین غرب و شــرق دنیا از طریق خاک کشور ما مزیت های 
ویژه ای برای کشــورهای همســایه دارد کــه مهم ترین آن ها 
کاهش زمان پینگ ۲۰ تا ۳۰ میلی ثانیه ناشــی از کوتاه شدن 
فاصلــه تا مراکز داده در اروپاســت و همچنین امکان تعمیر و 
بازیابی خرابی مســیرهای فیبر در کوتاه ترین زمان نســبت به 
مســیرهای دریایی مثل دریای عمان، خلیج عدن و کانال سوئز 

است.  
به عبارتی همه عوامل برای اینکه کشور ما به »هاب« منطقه ای 
ترانزیت دیتا تبدیل شود، فراهم است و بدیهی است که باید از 
این ظرفیت استفاده شود؛ از ابتدای دولت سیزدهم ۴۰ درصد 
به ظرفیت ترانزیت ترافیکی کشــور افزوده شــده و آنگونه که 
وزیر ارتباطات و فناوری می گوید قرار اســت ظرفیت ترانزیت 

دیتای کشــور تا پایان دولت به ۴ ترابیت برسد.

عملکرددولتدربخشفناوریاطلاعاتوارتباطات
تبدیلایرانبههابترانزیتدادهدرمنطقه
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به گزارش خبرنگار دولت ایرنا، عباس علی آبادی وزیر صنعت معدن 
و تجارت وز دوشــنبه در حاشیه بازدید از نمایشگاه روایت خدمت و 
تحویل خودروهای وارداتی به مشــتریان در جمع خبرنگاران با بیان 
اینکه به دنبال ایجاد رقابت در بازار خودرو هســتیم گفت: شرایط را 
فراهم کرده ایم تا در یک رقابت ســالم و منطقی بازار خودرو اصلاح 

شود لذا واردات خودرو در دستور کار قرار داده ایم.
وی ادامه داد: خودروســازهای ما باید بتوانند با واردکنندگان رقابت 
کــرده و از نظر کیفیت و قیمت شــرایط بهتــری را برای مردم رقم 

بزنند.
وزیــر صنعت، معدن و تجارت با تاکید بــر اینکه واردات خودرو در 
حال انجام اســت، افزود: آیین نامــه واردات خودروهای کارکرده به 
دولت داده  شــد و بررسی آن در دستور کار دولت قرار دارد که پس 

از تصویــب در هیئت دولت آن را اجرایی خواهیم کرد.
علی آبــادی با تاکید بر اینکه سیاســت ما خــروج از تصدی گری 
اســت، ادامه داد: من از وارد کننــدگان مطالبه کردم تا در واردات 
خودرو تســریع ایجاد شود و امید اســت ظرف چند ماه آینده تمام 

خودروهای ثبت نام شــده وارد و تحویل متقاضیان شود.
وی بــا تاکید بر اینکــه ما هیچ رانتــی برای هیچ شــرکتی ایجاد 
نکرده ایــم بلکــه ضوابط را اجرا خواهیم کرد، افزود: بر اســاس این 
ضوابط همه افراد می توانند از امتیاز واردات خودرو اســتفاده کنند.

وزیر صمت ادامه داد: خودروســازان به ایــن جهت در اولویت قرار 
گرفته اند تا بتواننــد تکنولوژی تولید این خودروها را بومی ســازی 
کننــد و در داخل تولید شــود. ما می خواهیم شــغل ایجاد کنیم و 

هدف این نیســت که شغل های موجود را از کارگران بگیریم.
علــی آبادی در پاســخ به پرسشــی درباره احتمال حذف ســامانه 
یکپارچــه عرضه خودرو بیان کرد: این موضوع صحت ندارد و برنامه 
ما برای کنترل عرضه خودرو بر اســاس سامانه یکپارچه خواهد بود.

وی تاکید کرد: هدف ما کاهش قیمت خودرو و انطباق آن با شرایط 
جهانی اســت و دنبال آن هســتیم تــا مردم به بهتریــن خودروها 
دسترسی داشته باشــند و بتوانند خودروهای خوب داخلی متناسب 

با قیمت های جهانی دریافت کنند.
علــی آبــادی تصریح کرد: مــا در زمینــه تولید خودرو به ســمت 
برقی ســازی در حرکت هســتیم با توجه به اینکه مشکلات آلودگی 
هوا داریم در برخی شــهرها در بعضی از ایام سال مجبور به تعطیلی 
برخی مشــاغل هســتیم چون امکان تحمل آلایندگی وجود ندارد. 
ضمن اینکه خودروهای برقی به شــدت اقتصادی هســتند و هزینه 

پایین ســوخت آنها می تواند محرکی برای افزایش تولید آنها باشد.
وی یادآورشد: امســال تلاش می کنیم تا شهر تهران را به تجهیزات 
شــارژ برقــی خودروها مجهز کنیــم. در هفته دولت امســال ۱۰۰ 

ایســتگاه شــارژ خودرو در تهران و کرج افتتاح شده و تا پایان سال 
به پنج هزار ایســتگاه در سراسر کشور خواهد رسید.

وزیر صنعت در پاســخ به پرســش خبرنگار ایرنا مبنــی بر احتمال 
کاهش تعرفه واردات خودرو اظهار داشــت: مــن فکر می کنم تعرفه 
واردات هنوز جای بهبود دارد، برای واردات خودروهای برقی تعرفه 
بسیار کم در نظر گرفته ایم پیشنهاد ما چهار درصد برای خودروهای 
برقی اســت و برای خودرو های هیبریدی تعرفه چهار تا ۱۵ درصد 

را پیشنهاد داده ایم.
علی آبادی درباره واگذاری ســهام خودروسازان گفت: واگذاری ها بر 
عهده وزارت صنعت نیست و وزارت اقتصاد مجری آن است اما آنچه 

ما دنبال می کنیم خروج از تصدی گری است.
به گزارش خبرنگار ایرنا، در آیین افتتاحیه این نمایشــگاه همچنین 
جمعی از مسئولان لشکری و کشوری حضور دارند و قرار است برای 

اولین بار پس از فعالیت دو ســاله دولت سیزدهم مهمترین اقدامات 
و دســتاوردهای دولت مردمی به نمایش گذاشته شود.

"وعده، وفا" شــعاری اســت که برای این نمایشــگاه انتخاب شده و 
بنا دارد تا هفتم شــهریورماه در قالب غرفه های مختلف بخشــی از 
نتایج و ثمرات تلاش دولتمردان طی ۲ ســال گذشته در عرصه های 

مختلف را در معرض دید مردم قرار دهد.
امکان بازدید از این نمایشــگاه همه روزه از ســاعت ۸ صبح تا ۱۵ 
در ســالن های ۸ و ۹ محل دائمی نمایشگاه های بین المللی تهران 

فراهم بوده و حضور برای عموم آزاد است.
در این نمایشــگاه هر یک از دســتگاه ها و وزارتخانه ها تلاش کرده 
اند با چاپ بروشــور و تزئین غرفه های خود بــا عکس ها و تصاویر 
مختلــف حاصل خدمت رســانی دولت ســیزدهم را در معرض دید 

مردم قرار دهند.

روایت خدمت؛ ۲ سال با دولت مردم

خودروهایوارداتیبهزودیتحویلمتقاضیانمیشود شیوهتخصیصارزخودروسازانتغییرنکرد
بــه گزارش خبرنگار مهر، منوچهر منطقــی معاون صنایع حمل و 
نقل وزیر صمت در نامه ای به شــورای رقابــت اعلام کرد، تغییری 
در تخصیص ارز خودروســازان به وجود نیامده و نگرانی از این بابت 

نیست.
عطف به نامه شماره ۱۳۱۲-۱۰۰۲ ص مورخ ۳۰/۰۵/۱۴۰۳ عنوان 
رئیــس جمهور در خصوص "ادعای افزایش قیمت ها در دو بازار ارز 
و خــودرو" توضیحات لازم را در ارتباط با این موضوع و تنویر افکار 

اعضای آن شورا به شرح ذیل به استحضار می رساند.
۱. نامه شماره ۷۷۹۱۸۹ مورخ ۳۱/۰۵/۱۲۰۲ مدیرکل محترم دفتر 
صنایــع خودرو در خصوص "خودروهــای مونتاژی" موضوع فصل 
)۹۸( بــوده که تــا کنون نیز از محل ارز غیــر از نیما، نظیر تهاتر، 
صادرات و ارز اشخاصی اســتفاده می شد. لذا تغییر خاصی در این 
خصوص به وجود نیامده اســت؛ ضمن اینکه در این نامه بر ترجیح 
استفاده از ارزهای صادراتی تاکید شده است که باقی سایر محل های 

تأسیس ارز نمی باشد.
۲. در چهار ماهه نخســت ســال جاری حدود ۳۷۶ هزار دستگاه 
خودروی ســواری در کشور تولید شده است که در مقایسه با تولید 
۲۹۷ هزار دســتگاه در سال گذشته، رشــد ۲۷ درصدی را نشان 
می دهد، این در حالی اســت که کل تولیدات خودرویی کشــور در 
همین مدت ۴۴۳ هزار دســتگاه اســت که نسبت به مدت مشابه 
پارسال شاهد افزایش ۲۰ درصدی تولید خودرو می باشیم. بنابراین 
در صنعت خودروی کشور همانند سال گذشته جریان تثبیت تولید 

و روند رشد مناسبی را شاهد هستیم.
همچنیــن از ابتدای ســال جاری بــا برنامه ریزی هــای دقیق و 
همکاریهای مشترک صورت گرفته فی مابین وزارت صنعت، معدن 
و تجارت و بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران تلاش شده است تا 
به تمامی نیازهای ارزی خودروسازان داخلی پاسخ داده شود؛ روندی 
که تا پایان ســال ســیر تداوم خواهد داشت، به گونه ای که مطابق 
برنامه ریزی های به عمل آمده ارز تخصیصی به خودروسازان با توجه 
به آنکه در سال "رشد تولید و مهار تورم" قرار داریم حداقل به میزان 
۲۵ درصد افزایش پیدا کرده اســت. بنابراین تأمین ارز برای ایفای 
تمامی تعهدات خودروســازان داخلی کما فی السابق و بدون تغییر 
انجام خواهد پذیرفت، ضمن اینکه سیاست گذاری به گونه ای انجام 
شــده است که تولید خودروهای داخلی یا مونتاژی با عمق ساخت 

داخل بالای ۵۰ درصد مورد تشویق قرار گیرد.
۳. در چهار ماهه نخست امسال، در این دسته از محصولات مونتاژی، 
بیش از ۹۰ هزار دستگاه خودرو تولید شده است، حال آنکه در مدت 
مشابه سال قبل، این گروه از خودروها صرفاً ۴۷ هزار دستگاه خودرو 
تولید شده بود. یعنی آنکه شاهد رشد دو برابری تولید در این رده از 
محصولات هستیم، بنابراین تهدیدی در خصوص تأمین منابع ارزی 
برای این گروه وجود ندارد، اگرچه که لازم است سیاستگذاری ها به 
گونه ای صورت پذیرد که منابع ارزی کشور به صورت بهینه مصرف 
شــود، لذا به همین منظور در نامه مذکــور از محل ارز صادرات به 
عنــوان صرفاً یک منبع ترجیحی و نه تنها منبع تأمین ارز نام برده 

شده است.
۴. نکته دیگر آنکه همان گونه که برنامه ریزی شــده بود. با توجه 
به افزایش تولید خــودرو و همچنین پیش بینی روش های متنوع 
واردات بازار خودروی کشــور به ســمت رقابتی شدن پیش خواهد 
رفت، بررســی روند بازار خودرو نشان می دهند که بر اساس تدابیر 
شــورای رقابت و تعامل سازنده با وزارت صنعت، معدن و تجارت از 
زمان ورود آن شورا و وضعیت بازار خودرو مساعد بوده و البته پیش 
بینی می شــود که ریزش قیمتها در این بازار با مهیا شدن شرایط 

رقابتی بیشتر از طریق واردات و سایر راهکارها صورت پذیرد.
رشد قیمتها در بازار هم نشــان می دهد که هیچ گونه افزایشی در 
بازار در هفته های اخیر رخ داده و بازار در برخی از محصولات ســیر 
روند ریزشی داشته است. به طور متوسط قیمت خودروهای تولید 
داخل از تاریخ ۲۱/۰۱/۱۴۰۳ ازمان افزایش قیمت خودروهای تولید 
داخلی حدود ۲۸ درصد و قیمــت خودروهای مونتاژی حدود ۴۳ 
درصد کاهش داشته است در حالی که در این مدت قیمت دلار فقط 
۳ درصد کاهش داشته است. بنابراین ادعای مطروحه در نامه و در 

برخی از رسانه ها در این خصوص صحیح نمی باشد. )قابل پیوست(
در پایان پیشنهاد می شود شــورای رقابت در کنار سازوکار قیمت 
گذاری فعلی، روش های تشــویقی مانند در اختیار گذاشتن فروش 
محصولاتی که تولید آنها بیش از نیاز انجام تعهدات آنها می باشد را 
در حاشــیه بازار فراهم آورد تا علاوه بر رشد تولید به کاهش هرچه 

بیشتر قیمت ها در بازار بیانجامد.
گفتنی اســت، ۲۲ مردادماه امســال »عبدالله توکلی لاهیجانی« 
مدیــرکل دفتر صنایع خودرو وزارت صمــت، در نامه ای با موضوع 
»بازنگری محل تأمین ارز« خطاب به ســه انجمن خودروســازان، 
موتورسیکلت ســازان و دوچرخه ســازان در راستای تعمیق بخشی 
ساخت داخل اعلام کرده بود که شرکت ها برای تأمین ارز مورد نیاز 
به فکر صادرات باشند یا اینکه از دیگر صادرکنندگان ارز مورد نیاز 

خود را تأمین کنند.

معاون وزیر تعاون اعلام کرد:
صادرات۷.۱میلیارددلاریبخشتعاون

معــاون امور تعاون وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی از صادرات 
بیش از ۷.۱ میلیارد دلاری بخش تعاون از ابتدای ســال ۱۴۰۱ 
تا خرداد ۱۴۰۲ خبــر داد و گفت: میزان صادرات بخش تعاون 
نســبت به مدت مشــابه افزایش ۲۹ درصدی و نسبت به سایر 

بخش ها ۲ برابر رشد داشته است.
بــه گزارش ایرنا از وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی، »مهدی 
مســکنی« در نشســت هم اندیشــی با تعاونی های پیشران و 
صادرات محور که با حضور »مهدی صفری« معاون دیپلماســی 
اقتصادی وزارت امور خارجه برگزار شد، اظهار داشت: تعاونی ها 
برای حضــور در بازارهای جهانی انگیزه بالایــی دارند و مزیت 
تعاونی نسبت به سایر الگوهای اقتصادی تاب آوری، انعطاف پذیری 

و قابلیت رقابت پذیری است.
وی، وظیفه دولت را تسهیل گری و مانع زدایی از مسیر صادراتی 
تعاونی ها عنوان کرد و افزود: توانمندی، دانش بنیان بودن و ایجاد 
مزیت رقابتی، ضامن حضور موفق تعاونی ها در بازار جهانی خواهد 

بود.
مسکنی، تعاونی های مرزنشین را خط مقدم صادرات بخش تعاون 
دانست و گفت: در سال ۱۴۰۲ مطابق قانون ساماندهی مبادلات 
مرزی، سهمیه صادراتی مرزنشــینان از ۳۰۰ دلار به ۶۰۰ دلار 

افزایش یافت.
وی از ســهم ۹.۲ درصــدی بخش تعاون از صــادرات غیرنفتی 
کشور در سال گذشــته خبر داد و اضافه کرد: مهمترین اهداف 
بخش تعاون در زمینه صادرات، شناســایی کشــورهای هدف، 

توانمندسازی و برندسازی شرکت های تعاونی است.
معاون امور تعاون وزارت تعاون عنوان کرد: براساس آمار، صادرات 
شــرکت های تعاونی به ۱۰ کشور نخست هدف صادراتی یعنی 
عراق، افغانســتان، پاکستان، ترکیه، عمان، قطر، امارات، روسیه، 

قزاقستان و ارمنستان است.
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بــه گزارش ایرنا از طرح زیســت بوم نوآوری و فنــاوری بخش معدن و 
صنایع معدنی )ایمینو(، شــورای سیاســتگذاری چهارمین جشــنواره 
ایده هــای ارزش آفرین معدن و صنایع معدنی که به رســم هر ســاله با 
هدف ایجاد فضایی جدید برای نوآوری در معدن و صنایع معدنی، ایجاد 
زمینه تعامل برای نوآوران و تعالی صنعت، تحقیق و پژوهش و  توســعه 

اقتصاد دانش بنیان برگزار می شود، تعیین شدند.
بنا بر سیاســتگذاری های ســازمان توسعه و نوســازی معادن و صنایع 
معدنی ایران )ایمیدرو(، »مهدی الیاسی« معاون سیاستگذاری و توسعه 
معاونت علمی و فناوری ریاســت جمهوری، »علیرضا زراسوندی« مدیر 
پشــتیبانی امور فناوری و نوآوری وزارت علــوم و تحقیقات و فناوری، 
»مجید وفایی فرد« مجری طرح زیســت بوم نــوآوری و فناوری بخش 
معدن و صنایع معدنی )ایمینو(، »ضیاءالدین شــفائی« رئیس موسسه 
یونیدرو و دبیر علمی جشنواره اینوماین، »مرتضی هاشم پور« سرپرست 
مرکز تحقیقات فرآوری مواد معدنی ایران و »احمدرضا صیادی« رئیس 
انجمن مهندســی معدن ایران به عنوان اعضای شــورای سیاستگذاری 

چهارمین جشنواره اینوماین معرفی شدند.
در نخستین نشست شورای سیاستگذاری چهارمین جشنواره اینوماین 
که با حضور اعضا و رئیس هیات عامل ایمیدرو برگزار شــد، »محمدرضا 
موثقی نیا« با تاکید بر توسعه ظرفیت های زیست بوم نوآوری در بخش 
معدن مطرح کرد: این نشســت یکی از مهمترین جلســات سازنده در 
ایمیدرو بوده که در آن حضور داشتم و جای خرسندی دارد که چهارمین 
جشنواره اینوماین با تشکیل یک شورای سیاستگذاری ماموریت تقویت 

نوآوری و طرح های فناورانه در معادن و صنایع معدنی را دارد.
وی بــا عنوان اینکه ایمیدرو آمادگی ۱۰۰ درصد برای حمایت از ایمینو 
و طرح های نوآوران و نخبگان کشــور را دارد، اظهار داشــت: کارهای 
انجام نشــده بســیاری در بخش معدن و صنایع معدنی وجود دارد که 
بدون شــک زیست بوم نوآوری می تواند جهش بزرگی را در این عرصه 
رقم زند، گرچه بــرای تحقق این امر و ورود ایده های نو از ایجاد عوامل 
محدودکننده باید دوری کرد تا هم پتانســیل هــای بخش نوآورانه در 

داخل کشور و هم در سطح بین الملل شکوفا شود.
وفایــی فرد، مجری طرح زیســت بوم نوآوری و فنــاوری بخش معدن 
و صنایــع معدنی در ادامه این نشســت با اشــاره محورهای اصلی این 

جشنواره، بیان داشــت: معدنکاری نوین یکی از پایه های اصلی انقلاب 
صنعتــی چهارم اســت و با توجه به این مهم، ایمینــو همواره به دنبال 
همگرایی اســتارتاپ های معدنی و فــراوری و صنایع مرتبط با صنعت 
و معدن بوده و امیدواریم با برگزاری چهارمین جشــنواره در راســتای 
حمایت از ایده های برتر مورد استفاده در معادن گامی مطلوب برداریم.
در این نشســت از پوســتر چهارمین جشــنواره اینوماین رونمایی شد 
و محورهای اصلی آن شــامل اقتصاد چرخشــی معدن وصنایع معدنی 
)فناوری ها ی مرتبط با بازیابی باطله ها و پسماندهای معدنی و استفاده 
از منابع ثانویه مواد معدنی، معدنکاری شهری وغیره(، معدنکاری، اقتصاد 
و بهره وری ســبز )روش ها، فرآیندها، تجهیزات و فناوری های نوین در 
معدنکاری ســبز و کاهش آلاینده هــا و گازهای گلخانه ای در معدن و 
صنایع معدنی(، انرژی هــای پاک )فناوری های نوین در زنجیره تامین 
مواد معدنی و مصرفی در تولید انرژی های تجدید پذیر و نو ،تجهیزات، 
ذخیره ســازی، انتقال و بکارگیری انرژی های پاک در معادن و صنایع 
معدنی(، فناوری ها ویا روش های نوین اکتشــاف )دورسنجی ،اکتشاف 

ذخایر عمیق و پنهان ،دوردست و صعب العبور، زیر دریا(، فناوری های 
نوین بهره برداری و اســتخراج) استخراج ذخایر عمیق، تجهیزات بومی 
ســازی قطعات و ماشین الات پیشرفته و...(، فناوری ها ی نوین فراوری 
مواد معدنی و مرتبط با تکمیل زنجیره ارزش فلزات ،عناصر استراتژیک 
و توســعه صنایع پایین دستی )تولید مواد و آلیاژهای جدید و خاص و... 
، فناوری های نوین در بومی ســازی و تعمیق ساخت داخل تجهیزات، 
قطعات و ماشــین الات پیشرفته زنجیره معدن و صنایع معدنی، فناوری 
هــای نوین در عارضه یابی، افزایش بهــره وری و کاهش مصارف )آب، 
انرژی مواد اولیه(، بهبود فرآیند هــای تولید درمعادن و صنایع معدنی 
بخصوص در صنایع فولاد، آلومینیوم، ســرب و روی، طلا، فناوری های 
نوین در حوزه صنعت نســل ۴ معدن )اینترنت اشیاء، هوش مصنوعی، 
یادگیــری ماشــین، کلان داده و... در بخش معــدن وصنایع معدنی( و 
به کارگیــری فناوری ها و تجهیزات نوین در صنایع معدنی بخصوص در 
صنایع فولاد، آلومینیوم، سرب و روی، طلا، ذغالسنگ و عناصرنادرخاکی 

و استراتژیک عنوان شد.
از دیگر اهداف برگزاری چهارمین جشنواره اینوماین، شناسایی نوآوران 
فناور بخش معدن و صنایع معدنی، فرصت سازی برای صاحبان ایده های 
معدنی و صنایع معدنی، تجاری ســازی ایده  های برتر، حل مسائل ملی 
مبتنی بر اندیشــه ایرانی، جلــب و هدایت ســرمایه گذاری، همگرایی 
صاحبان صنعت و پژوهشــگران فناور، توســعه فضای تعامل، همفکری 

و خلاقیت است.
مخاطبان جشــنواره ایده هــای ارزش آفرین معــدن و صنایع معدنی 
اینوماین از سه گروه دانشــگاهیان، فعالان صنعت و شرکت های دانش 
بنیان تشکیل می شــوند. بر اســاس برنامه ریزی های انجام شده، این 
جشــنواره زمستان سال ۱۴۰۲ برگزار خواهد شد و زمان اعلام فراخوان 
ثبــت ایده های نوآورانه در ســامانه الکترونیکی ایمینــو متعاقبا اعلام 

می شود.
ایمینو به عنوان مجری طرح زیســت بوم نــوآوری و فناوری در بخش 
معــدن و صنایع معدنی از شــهریورماه ســال ۱۳۹۹ تــلاش کرده با 
سیاســتگذاری، تسهیلگری، شبکه سازی و توسعه بازار در راستای ایجاد 
و خلق استارتاپ ها، توســعه کسب و کارهای نوپا و تجاری سازی تلاش 

کند.

شورایسیاستگذاریچهارمینجشنوارهاینوماینتشکیلشد

در حالی که بر اســاس آمار، ایران ســالانه تا یک میلیون تن 
برنــج وارداتی بــرای تامین بازار نیاز دارد، شــنیده ها حاکی 
است واردات بیش از این و در زمان برداشت صورت می گیرد؛ 
ضمن اینکه دلالان، برنج وارداتی را با برنج ایرانی مخلوط می 
کننــد و به این ترتیب به نام محصول ایرانی عرضه می کنند.

به گزارش ایلنا، در کنار محصولاتی همچون گندم و ذرت، برنج 
یکی از ســه محصول مهم غذایی اســت که در سبد خانوارها 
در سراســر جهان جای می گیرد و در این میان کشــورهایی 
مانند: چین، هند، بنگلادش، اندونزی، ویتنام، تایلند، فیلیپین 

و پاکستان، بیشترین تولید برنج را در جهان دارند.
بــه طوری که بر اســاس آمار ســازمان فائو در ســال زراعی 
۲۰۲۲-۲۰۲۱ بیــش از ۲۰۰ میلیون تن برنج توســط چین 
تولید شــده است و بعد از آن نیز هندوســتان با  تولید بیش 
از ۱۹۵ میلیون تن در جایــگاه دوم قرار دارد . به این ترتیب 
این دو کشــور مجموعا حــدود ۵۰ درصد کل تولید جهانی را 
به خود اختصــاص می دهند که غالبا نیز برای مصرف داخلی 

صرف می شود.
ایران نیز جزو کشــورهای تولید کننده برنج است که غالبا در 
استان های شــمالی کشور تولید می شود. این در حالی است 
که بر اســاس آمارها ایران ســالانه بیش از ۳ میلیون تن برنج 
نیاز دارد تا در بازار خللی ایجاد نشــود. با این تفاسیر بیش از 
۲ میلیــون تن این نیاز غالبــا از طریق تولید داخل تامین می 

شــود و یک میلیون تن نیز به صــورت وارداتی به بازار تزریق 
می شــود. اگرچه برخی معتقدند گاهی میزان واردات بیش از 

این ارقام می شود و بازار از کنترل خارج می شود.
بــا این وجود یکی از مواردی که پیش از این اجرا می شــد و 
در فصل برداشت برنج داخلی هیچ برنج خارجی مجوز واردات 
نمی گرفت، اما شنیده ها حاکی است این موضوع دیگر رعایت 
نمی شود و همین امر موجب شده از سال قبل مقادیری برنج 
ایرانــی در انبارها بماند. این در حالی اســت با شــروع فصل 
برداشت محصول امسال نیز به این مقادیر اضافه می شود و به 
گفته کارشناســان در این میان برنج کاران داخلی اصلی ترین 

متضرران خواهند بود.
 عنایت الله بیابانی، قائم مقام دبیرکل خانه کشاورز در گفت و 
گو با ایلنا به بعُد دیگری از شرایط حاکم بر بازار برنجپرداخته 
و  مــی گوید: با توجه به صحبت  هایی که اخیراً با برنج کاران 
مازنــدران و مناطق دیگر انجام داده ایم یکــی از اصلی  ترین 
گلایــه مندی های برنج کاران مربوط به این اســت که عمدتا 
دلالان، برنج هــای وارداتی را با برنج ایرانی مخلوط می کنند 

و به نام برنج ایرانی به دست مردم می دهند!
بیابانی افزود: از سوی دیگر شــاهد هستیم که دولت به بهانه 
تامیــن مایحتاج مردم در فصل برداشــت برنــج، نیز اقدام به 
واردات برنج از دیگر کشــورها می کند و به این ترتیب بخش 
اعظمی از اشــتغال را از مردم می گیرد. در حالی که قانونا در 

فصل برداشت مجوز واردات برنج داده نمی شد.
قائم مقام خانه کشاورز  خاطر نشان کرد: برنج کاران ما مدعی 
نیستند که در حال حاضر تامین کننده تمام نیاز کشور باشند 
و مخالف واردات برنج هم نیستند، بلکه می گویند نباید قدری 
برنج وارد شود که لطمه به برنج داخلی بخورد و برنج  ها مانند 

سال قبل در انبارها بماند.
وی تاکید کرد: علاوه بر این همانطور که گفته شد اصلی  ترین 
دغدغه برنج کاران کشور این است که برنج  های وارداتی را به 
عنوان برنج وارداتی نمی فروشند؛ به این معنا که برنج وارداتی 
به اندازه غیر قابل مصرف وارد می شــود و  لذا برنج کار ایرانی 
آســیب می بیند. به همین دلیل شاهد هستیم که گاهی مواقع 
زمین  های برنج کوبی تبدیل به باغات می  شــود یا به فروش 

می رسد.
بیایانی با تاکید بر اینکــه دولت باید در بحث واردات برنج به 
صورت جدی بازنگری کند، افزود:  ما مدعی هســتیم که برنج 
ایرانی بســیار با کیفیت اســت و قطعاً قیمت بالاتری هم دارد 
و از آن طــرف برنج خارجی قیمت پایین  تــری دارد و برای 
برخی اقشــار باید تامین شــود. اما حرف ما روی این مسئله 
این اســت که دولت با محدود نکردن واردات برنج خارجی، از 
برنج کار ایرانی حمایت نمی کند و این یعنی به حاشــیه رفتن 
تولیــد داخل که قطعا پیامدهای ناخوشــایندی برای تولید ما 

خواهد داشت.

برنجهایوارداتیکهبهنامایرانیدربازارعرضهمیشود!
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معاون آموزش سازمان حفاظت محیط زیست:
سازمانلیگفوتبالبرنامهایبرای

مسائلمحیطزیستیندارد
معاون آموزش و مشــارکت های مردمی ســازمان حفاظت 
محیط زیســت گفت: با توجــه به اینکه هر هفته شــاهد 
بازی های پرتماشــاگر ده ها هزار نفری در اســتادیوم های 
ورزشــی در نقاط مختلف کشــور هستیم، ســازمان لیگ 
فوتبال برنامه ای برای پوشــش مسائل محیط زیستی ندارد.

به گزارش ایرنا از ســازمان حفاظت محیط زیست، نورالله 
مرادی، با اشــاره به اهمیت مقوله فوتبال و نقشی که این 
ورزش در جامعــه دارد، خواســتار رعایت مســائل محیط 
زیســتی در اســتادیوم های ورزشی فوتبال شــد و گفت: 
برگزاری مســابقات رشــته پرطرفدار فوتبال، مشــکلات 
محیط زیستی زیادی را ایجاد می کند که باید برای کاهش 

مخاطرات آن چاره اندیشی کرد.
وی بی توجهی به مســائل محیط زیستی در استادیوم های 
ورزشــی را موجب ایجاد مشــکلات زیــادی مانند اتلاف 
انرژی، ایجاد و انباشــت انواع پســماند، هــدر رفت آب، 
مشــکلات ناشــی از عــدم مدیریت صحیح حمــل و نقل 
عمومــی را موجب ایجــاد آلودگی های زیســت محیطی، 
افزایش هزینه ها و کاهش کارایی دانست و گفت: برگزاری 
مســابقات ورزشی پرتماشــاگر فوتبال باید پیوست محیط 

باشد. داشته  زیستی 
مرادی با اشــاره به ضرورت پرداختن رســانه ها به موضوع 
رعایت مســائل محیط زیستی در اجتماعات بزرگ ورزشی 
کشــور، گفت: برنامه هــای فوتبال برتــر، ورزش و مردم، 
نشــریات و تارنماهای ورزشــی و به خصوص رســانه ملی 
باید ایــن موضوع را به عنوان مطالبه عمومی مطرح کنند.

وی ورزش و محیط زیست را به عنوان لازم و ملزوم یکدیگر 
دانســت و گفت: به ســبب ارتباط تنگاتنگی که ورزش و 
محیط زیســت باهم دارند، انتظار می رود تا ســازمان ها و 
نهادهای ورزشــی رشــته های پرطرفدار، خصوصأ سازمان 
لیگ فوتبال کشور، برای انجام مســئولیت اجتماعی خود 

در قبال محیط زیست پیش قدم شوند.
مرادی، رشــته پرطرفدار فوتبال را به دلیل برگزاری لیگ 
حرفه ای در طول ســال که گاهــی در مجموع بیش از نیم 
میلیون نفر تماشــاگر را در ورزشگاه های سراسر کشور در 
یک روز به خود جلب می کند به عنوان محفلی برای ظهور 
بروز پدیده هــای اجتماعی و فرهنگی ارزیابی کرد و افزود: 
بسیاری از مسابقات سطح اول فوتبال کشور، از رسانه های 
بین المللی پخش می شــود و رفتار ورزشکاران، تماشاچیان 

و مربیان زیر ذره بین قرار می گیرد.
وی اضافه کرد: بایســتی علاوه بر فوتبالیســت ها، مربیان، 
تماشــاگران، لیدرهــا، مخاطبــان تلویزیونــی، رادیویی و 
دیگر عناصر رویداد ورزشــی فوتبــال از روش های مختلف 
ماننــد تبلیغات دور زمین، تبلیغات رســانه ای تلویزیونی و 

رادیویی، آموزش های محیط زیستی دریافت کنند.
مرادی اهرم های تشویقی را برای فرهنگ سازی بسیار مهم 
ارزیابی کرد و گفت: بنا داریم هر فوتبالیستی که در حوزه 
محیط زیست چه در زمین بازی و چه در فضاهای عمومی 
جامعــه یا حتی فضــای مجازی فعالیــت در خور توجهی 
انجام دهد به نحو مطلوبی مورد قدردانی ســازمان حفاظت 

محیط زیست قرار گیرد.

امدادرسانیبهبیشاز۲۴هزارنفردر
پوششامدادیمراسماربعین۱۴۰۲

سرپرست سازمان امداد و نجات با اشاره به پوشش امدادی 
مراسم اربعین حســینی )ع( از امدادرسانی به بیش از ۲۴ 

هزار نفر، از ۲۷ مردادماه تا ۴ شــهریور، خبر داد.
بــه گزارش ایرنــا از جمعیت هلال احمــر؛ بابک محمودی 
روز دوشــنبه با اشاره به خدمات امداد و نجات در پوشش 
امدادی مراســم اربعین حسینی )ع( در مرزهای ۹ گانه و 
از ۲۷ مرداد تا ۵ شــهریور ۱۴۰۲، گفت: ۲۴ هزار و ۴۲۱ 
نفر از خدمات امداد و نجات جمعیت هلال احمر اســتفاده 
کردند. داوطلبــان جمعیت، ۵ هزار و ۸۹۶ نفر را در محل 

درمــان و ۲۷۵ نفر را به مراکز درمانی منتقل کردند.
محمــودی افزود: یکی از اقدامــات جمیعت هلال  احمر در 
مراســم راهپیمایی اربعین ۱۴۰۲، ارائــه خدمات رایگان 
مراقبتی و پیشگیرانه در برابر مخاطرات احتمالی است. در 
این راســتا، به ۱۲ هــزار و ۲۷۰ نفر از زائران ارائه خدمت 

شد.

ترافیکزائراندرمرزهایمهران،
خسرویوشلمچهسنگیناست

جانشــین پلیس راهور فراجا ترافیک زائران در مسیرهای 
منتهی به مرزهای مهران، خســروی و شلمچه را پرحجم 
و ســنگین توصیف کرد و گفت: البته انسدادی در مسیرها 

وجود ندارد و تردد جریان دارد.
سردار ســیدتیمور حسینی صبح دوشنبه در گفت و گو با 
خبرنــگار ایرنا با بیان اینکه ترافیک زائران در مســیرهای 
منتهی به دیگر مبادی مرزی عادی و روان است، از مردم 
خواست تا برای تسریع در سفر از مرزهای به غیر از مهران 

و خسروی استفاده کنند.
وی وضعیت پارکینگ های مرزهای کشــور را نیز مطلوب 
توصیف کرد و افزود: خوشبختانه با حضور عوامل انتظامی 
و راهور پارک خودروهای شــخصی در پارکینگ مرزها در 
حال انجام اســت که می تواند از حجم بار ترافیکی جاده ها 

بکاهد.
جانشین رئیس پلیس راهور همچنین به ترافیک روزهای 
گذشــته اشاره کرد و گفت: ترافیک ســنگین پایان هفته 
گذشــته به خاطــر ورودی شــهر مهران بــود که برخی 

مسافران خواستار ورود به شهر بودند.
ســردار حســینی تاکید کرد: طبق پیش بینی ما تا پایان 
هفته جاری موج ترافیکی خروج از کشــور به سمت عراق 
را خواهیم داشــت، اما از شنبه پیش رو رفته رفته ترافیک 

رفت و برگشت متعادل خواهد شد.
وی همچنین به اســتقرار بیــش از ۱۰ هزار نیروی پلیس 
راهور برای انضباط مســیر اربعین در اســتان های مرزی 
خبر داد و گفت: بخشــی از این نیروها از استانهای دیگر 
فراخوان شــدند و در صورت نیاز نیروهای بیشــتر تمامی 

هماهنگی ها انجام شده است.

خبر

»مبارزه بــا فســاد و فسادســتیزی« از اصلی ترین 
محورهای مورد تاکید آیت الله ســید ابراهیم رئیسی 
چــه در دوران تصدی به عنــوان رئیس عدلیه و چه 
در منصب ریاســت جمهوری اســت و مبارزه با این 
پدیده مســموم و شوم، گویی منشی است که همواره 

سرلوحه امور جاری دولت قرار دارد.
گــروه جامعه ایرنا - دوران ریاســت آیت الله ســید 
ابراهیم رئیســی در قوه قضاییه و اقداماتی که از سال 
۱۳۹۷ تا ۱۴۰۰ در قوه قضاییه انجام شــد، مطابق با 
آنچه رهبر معظم انقلاب تاکید داشــتند و در ســند 
تحول قضایی نیز به آن اشــاره شــده بود، حاکی از 

اقدامات جهادی در زمینه مقابله با فساد بود.
رهبر معظم انقلاب در حکم انتصاب آیت الله رئیسی 
هشت توصیه مهم خطاب به رئیس قوه قضاییه بیان 
کردند که دو مورد از آن به طور مشــخص به مقوله 
مبارزه با فســاد اشــاره داشــت. رهبر فرزانه انقلاب 
خطاب به آیت الله رئیســی توصیــه کردند »در همه  
فصول تحــول، مردمی بــودن و انقلابی بودن و ضد 
فساد بودن را رعایت کنید.« همچنین »عنصر نیروی 
انسانی صالح را در رأس عوامل تحول و پیشرفت قوه 
بدانید. ســلامت قضات و پاکیِ دامن آنان از هر گونه 
فساد، شرط لازم و اوّل برای همه توفیقات شما است. 
در ریشه کنی فســاد از درون قوه که مایه ی مباهات 
شما و سرافرازی اکثریت قضات دادگاه ها و دادسراها 

است، هیچ تردید و درنگ نکنید.«
مهمترین نشــانه اقدامــات مجدانه مقابله با فســاد 
در دوران آیت الله رئیســی در دســتگاه قضا، برپایی 
دادگاه های مفاســد اقتصادی بود که شتاب عدلیه را 
در رســیدگی به این پرونده ها نشان می داد و برخورد 
بدون اغماض و تبعیض با متهمان و مفسدین جرایم 
اقتصــادی و اداری، عدم تاثیرپذیری از صاحبان نفوذ 
و قدرت، رســیدگی به پرونده هــای مربوط به جرایم 
پولشــویی و قاچــاق ارز از مهمتریــن ویژگی هــای 
رســیدگی به پرونده های مفاســد اقتصادی در این 
دوران بود که در »مجتمع تخصصی ویژه رســیدگی 
به جرائم اقتصادی«؛ پیشــانی عدلیــه در امر مبارزه 
با مفاسد اقتصادی، بســیاری از مفسدان اقتصادی و 
چپاول گران بیت المال به مجازات اعمالشان رسیدند.

در دوران رقابت های انتخاباتی ریاســت جمهوری نیز 
مقوله مبارزه با فســاد به عنــوان مهمترین وعده در 
شعارهای آیت الله ســید ابراهیم رئیسی بارها و بارها 
شنیده شــد تا جایی که او در یکی از اظهار نظرهای 
خود تاکید کرد که ســابق بر ایــن در قوه قضائیه به 
برخورد با فساد تاکید داشته و حالا عزم آن دارد تا با 
بسترهای فساد در قوه مجریه که در دوران تصدی او 
در قوه قضائیه شناسایی شدند، برخورد کند. به اذعان 
رئیسی، ریشه فساد باید در دستگاه اجرایی خشکانده 

شود و باید در سرچشمه با فساد مقابله کرد.
با آمدن آیت الله رئیسی به قوه مجریه، روحیه و رویه 
مبارزه با فســاد نیز همراه وی بود و از همان روزهای 
ابتدایی آغاز بکار دولت ســیزدهم بر این مهم تاکید 
داشــت. یکی از اولین اقداماتی کــه پس از روی کار 
آمدن آیت الله رئیســی برای تحقــق وعده مبارزه با 
فساد در دولت سیزدهم صورت گرفت، تشکیل جلسه 
کمیته ای متشکل از رؤســای دستگاه های نظارتی و 
اطلاعاتی کشور با حضور »رئیسی« در ۲۲ تیر ۱۴۰۰ 
بود کــه البته این جلســه را پیش از زمان رســمی 
اســتقرار دولت جدید برگزار کرد تا براساس آسیب 
شناســی ها و تجارب پیشین خود در مبارزه با فساد، 
راهکارهای اجرایی برای ایجاد تحول در سازوکارهای 
فسادزای دولت و اقدامات اولویت دار را پیشنهاد کند.
تدویــن دســتورالعمل ها و ابلاغیه هــای موردنیاز به 
منظور اصلاح ســازوکارهای اقتصادی فســادآفرین 
و رانت زا، زمینه های بروز فســاد و نیز پیشــگیری از 
وقوع جرم در نظام بانکی، مالیات، گمرک، مناقصات 
دولتی، قاچاق سازمان یافته و ارائه نقشه راه عملیاتی 
برای ایجاد شــفافیت در نظامات اقتصادی کشــور و 
تحقق سامانه جامع اطلاعات اقتصادی کشور از جمله 

مأموریت های محوله به این کمیته بود.
با روی کار آمــدن دولت مردمــی و انتصاب حجت 
الاســلام والمسلمین محســنی اژه ای به ریاست قوه 
قضائیــه جریان مبارزه با فســاد در عدلیه نیز تداوم 
یافــت و اکنون قوای مجریه و قضائیه همدل و همنوا 
در جریان مبارزه با فساد همسنگر شدند و در همین 
راستا، حجت الاسلام والمسلمین محسنی اژه ای تاکید 
کرد که مقابله با مظاهر فساد، به ویژه فساد اقتصادی 
و مبــارزه با متعدیان به بیت المــال در دوره »تحول 
و تعالی« با شدت بیشــتر و رویکردهای تخصصی و 
فنی در جریان اســت و یکی از سیاســت های اصلی 
قوه قضاییه در این دوره، مقابله با فســاد و بسترهای 

فسادزا است.
حجت الاسلام والمسلمین غلامحسین محسنی اژه ای 
۱۷ آبان ۱۴۰۰ در جلسه شورای عالی قوه قضاییه نیز 
درباره اقدامات دولت مردمی گفت: دولت ســیزدهم 
حس و عزم فوق العاده ای در راستای مبارزه با فساد و 
حل مشکلات داخلی در همه زمینه ها از جمله تولید 
دارد و شخص رئیس جمهوری و اعضای دولت بر این 

موضوع اهتمام ویژه دارند.

محســنی اژه ای ۱۴ آبان ۱۴۰۰ از انبارهای سازمان 
جمع آوری و فروش اموال تملیکی بازدید کرد و پس 
از آن همکاری مجدانــه ای میان دولت و قوه قضائیه 
طی دو سال اخیر برای ساماندهی وضعیت این انبارها 

انجام شد.
آسیب شناســی وضع موجود و شناسایی علل وقوع 
ایــن پدیده، ایجاد همگرایی گفتمانی و عملیاتی بین 
دستگاهی در قوه قضاییه و دولت، برخورد با تخلفات 
صورت گرفته از ســوی هریک از قاصران و مقصران 
وضعیــت موجود، مقابله با تکــرار وضعیت نامطلوب 
گذشته از طریق راهکاریابی و پدیده شناسی موجود، 
ساماندهی وضع موجود از طریق اجرای قاطع و پیگیر 
دستورهای رئیس قوه قضاییه براساس قانون؛ از جمله 
اقدامات دستگاه قضا در بحث انبارهای سازمان اموال 
تملیکی بود تا جایی که همراهی دولت و عدلیه مثمر 
ثمر واقع شــد و ۱۰ تیر امســال مدیرعامل سازمان 
جمــع آوری و فروش اموال تملیکی بــه ایرنا گفت: 
حجــم ســاماندهی انبارهای این ســازمان در دولت 
ســیزدهم در مقایســه با سه دهه گذشــته ۲۰ برابر 

افزایش یافته است.
ســید عبدالمجید اجتهادی اظهار داشــت: از زمان 
تاسیس این سازمان در سال ۱۳۷۲ تا نیمه اول سال 
۱۴۰۰، تنهــا ۲ هزار و ۳۰۰ متــر از انبارهای اموال 
تملیکی، ســاماندهی، تجهیز و قفسه بندی شده بود 
که در دولت ســیزدهم با اهتمام به حفظ و صیانت از 
اموال مردم، ۵۵ هزار متر از انبارها ساماندهی، تجهیز 
و قفســه بندی شد که پیش از این وضعیت انبارهای 
اموال تملیکی نابســامان و مورد انتقاد روســای قوه 

مجری و قضاییه بود.
وی افــزود: بیــش از ۴۸۳ میلیــارد تومــان هزینه 
ســاماندهی، تجهیز و قفســه بندی انبارهای اموال 
تملیکی در ۱۸ استان های مختلف کشور شده است 
و تجهیز انبارهای کل کشور به سیستم اطفای حریق، 
تهیه شناســنامه جامع انبارها، نظارت بر روند اجرای 
تعمیرات اساسی سازه، بررسی نیاز سنجی استان ها 
به انبار، بررسی اســناد مناقصه و نقشه های ارسالی 
اســتان جهت احداث انبار و خرید و تجهیز انبارها از 

دیگر اقدامات در دولت سیزدهم رقم خورد.
اوج مواضع روســای قوا در مقابله با فســاد و رویکرد 
فسادســتیزانه، ۲۰ آذر ۱۴۰۱ در همایــش ملــی 
»ارتقای شفافیت« که با حضور سران قوا و به میزبانی 

قوه قضاییه برگزار شد، تجلی یافت.
آیت الله سیدابراهیم رئیســی در این همایش تاکید 
کرد: هر چه شــفافیت بیشتر شــود، از فساد، روابط 

ناسالم و پارتی بازی جلوگیری می شود.
رئیس جمهور با اشــاره به اینکه سامانه جامع تجارت 
از بخش هایی اســت که حتماً می تواند از فســادهای 
احتمالی در فرآیند کار تجــاری، از تأمین و تولید تا 
مصرف جلوگیری کند، اظهار داشت: این سامانه نیز با 
پیشرفت ۹۰ درصدی در حال تکمیل است و می تواند 
هم برای دستگاه های نظارتی و هم برای دستگاه های 
اجرایی کار را ســهل و آســان کند، بــه این ترتیب 
که محــل دقیق کالاها و همچنیــن محل تخصیص 

اعتبارات قابل رصد باشد.
رئیس جمهور به فعال سازی سامانه مجوزهای کسب 
و کار پس از ۱۳ سال وقفه اشاره کرد و گفت: مصمم 
به تقویت این سامانه در جهت شفاف سازی، نظارت و 

اجرای دقیق و بدون حاشیه آن هستیم.
آیت الله رئیســی صدور نســخه الکترونیک در حوزه 
ســلامت را از دیگر اقدامات دولت سیزدهم در مسیر 
شفاف ســازی عنوان کــرد و افزود: قطعــاً ادامه این 
مسیر می تواند دســتگاه های نظارتی و اجرایی را در 

جلوگیری از فساد و لغزش در امور یاری کند.
وی همچنیــن افزایش ۲ میلیون مــودی مالیاتی در 
یکسال و چند ماه گذشته را از اثرات نگاه ویژه دولت 
به موضوع شفاف ســازی دانست و اظهار داشت: فرار 
مالیاتی یکی از مشــکلات بزرگ کشــور است و در 
برخــی گزارش ها، رقم فرار مالیاتــی برابر با مالیاتی 

عنوان می شود که در حال حاضر اخذ می شود. عمده 
این افراد نیز کســانی هســتند که درآمدهای کلان 

دارند و از پرداخت مالیات فرار می کنند.
رئیــس جمهور انتشــار فهرســت افراد بدحســاب 
یــا ابربدهکاران بانکــی را از اقدامات شفافیت ســاز 
دانســت که در این دوره انجام شــده است و گفت: 
نمی خواهــم بگوییــم ایــن تمام کار اســت ولی در 
معرفی افراد بدحســاب، آن هــم افرادی که بالاترین 
رقم های تســهیلات را دریافت کرده انــد، تاثیر دارد. 
این شــفافیت ها در این دوره اتفاق افتاده و مســبوق 

به سابقه هم نیست.
آیت الله رئیســی افزود: انتشار صورت های مالی ۴۰۰ 
شرکت بورسی و غیربورسی، برای برخی ها قابل باور 
نبود چرا که چنین کاری تا به حال انجام نشده بود و 
معلوم هم شــد که این کار در جهت انضباط مالی در 

کشور موثر است.
رئیس جمهور با بیان اینکه شفافیت در مبارزه با فساد، 
افزایش اعتماد عمومی و افزایش ســرمایه اجتماعی 
بســیار موثر اســت، تصریح کرد: اگر این کنترل ها و 
پاسخگویی ها در روند کارها انجام گیرد، هم می تواند 
از وقوع تخلف پیشــگیری کند -که پیشگیری مقدم 
بر برخورد و اقدام اســت- و هم افراد می توانند بدون 
اتهام و افترا کارشــان را با قــدرت و قوت و از موضع 

قانونی دنبال کنند.
آیت الله رئیســی با بیان اینکه البته جریان نظارت و 
بازرسی هم کمک موثری اســت برای ارزیابی دقیق 
عملکرد دســتگاه ها، افزود: بازرســی و نظارت نباید 
به عنوان یک دســتگاه مچ گیر شناســایی و شناخته 
شود. سازمان بازرســی و همه ناظران باید به عنوان 
کمک کننده به دستگاه ها شــناخته شوند تا مدیران 
از نظارت استقبال کنند. اولویت در نظارت، بازرسی، 
شــفافیت و مبارزه با فساد در هر ســازمانی با خودِ 
مدیران و ناظران درون ســازمانی است و در وهله دوم 
نظارت برون ســازمانی به کمک مدیران می آید. هیچ 
مدیری نباید در مقابل فساد بی تفاوت باشد. مدیران 
اجازه ندهند کوچکترین فســادی در مجموعه اداری 
آنهــا لانه کند. اینجــا ناظران بهتریــن یاری کننده 
مدیران هستند و مدیران باید قدردان ناظرانی باشند 
که کمک کرده اند تا مشکلی از چشم او پنهان نماند.

رئیــس جمهور با اشــاره به اینکه بنــده بارها تاکید 
کرده ام که هاضمه نظام جمهوری اســلامی فساد را 
نمی پذیرد و فسادناپذیر اســت، تصریح کرد: ممکن 
اســت در گوشه و کنار فســادی پیدا شود که با آن 
برخورد می شــود، اما اینکه کســی تصور کند، چند 
گزارش فساد، فساد را فراگیر کرده، این امر نادرستی 

است؛ اصلا اینطور نیست.
آیت الله رئیســی خاطرنشــان کرد: امــروز در نظام 
اسلامی، روحیه مبارزه با فساد در سازمان ها و ادارات 
و بسیاری از مدیران وجود دارد. اگر هم موردی پیدا 
شود، هم دســتگاه اجرایی خود را موظف می داند با 
فساد برخورد کند و هم دستگاه قضایی در این رابطه 

بهترین کمک برای برخورد با فساد است.
رئیس جمهور با اشــاره به اینکه از ابتدای کار دولت 
مردمی شرط همکاری با همه مدیران را داشتن روحیه 
فسادســتیزی اعلام کردیم، تصریح کرد: اصلاح نظام 
اداری و حکمرانی در گرو داشتن روحیه فسادستیزی 
از سوی مدیران است، چرا که حساسیت مدیران ولو 
در حد یک گزارش نادرســت می تواند بهترین عامل 

بازدارنده فساد در همه اجزای سازمان ها باشد.
وی اصلاح بسترهای فسادزا را موجب اطمینان بخشی 
به مردم دانست و اظهار داشت: به تعبیر رهبر معظم 
انقلاب با دزد دزد گفتن اعتماد مردم جلب نمی شود 
بلکه مبارزه با مفســد و اصلاح بسترهای فسادزاست 
که موجب اطمینان بخشــی به مــردم و جلب نظر و 

اعتماد آنها خواهد شد.
آیت الله رئیسی در ادامه اطلاع رسانی درست و دقیق 
نسبت به اصلاح بسترهای فسادزا به مردم را از جمله 
وظایف دستگاه اجرایی و دستگاه قضایی عنوان کرد 

و افزود: خودکنترلی، نظــارت مردم با ترویج فریضه 
امر بــه معروف و نهــی از منکر، نظــارت مدیران و 
دستگاه های نظارتی برون سازمانی و درون سازمانی و 
برخورد با متخلفین چهار گامی است که می تواند در 
امر مبارزه با فســاد و اجرای عدالت بســیار مثمرثمر 

باشد.
رئیس جمهور اقدامات پیشــگیرانه و برخورد مناسب 
با فساد را خنثی کننده تلاش دشمن برای زیر سوال 
بردن اقدامات خالصانه و ارزشمند دستگاه های کشور 
در ذهــن مردم عنوان کرد و افــزود: باید در عمل به 
مردم اطمینان بدهیم کــه مجموعه اداری و اجرایی 
کشور کارآمد است و می خواهد با سلامت کار کرده و 

گره های کشور را باز کند.
آیت الله رئیســی قانون ارتقای ســلامت اداری را از 
جمله قوانین بسیار خوب و کارآمد در زمینه مبارزه با 
فساد دانست و دستگاه های اداری و اجرایی کشور را 

به اجرای کامل آن مکلف کرد.
رئیس جمهور همچنین بــه نگاه ویژه دولت به اصل 
شــفافیت در برنامه هفتم توسعه اشاره کرد و گفت: 
در دولــت مردمی شــفافیت را به نفــع همه مردم و 
همه دســتگاه های اداری، اجرایی و نظارتی می دانیم 
و عقیــده داریم تحقق شــفافیت بــرای آحاد مردم 

اطمینان بخش و اعتمادآور است.
۲۳ اردیبهشت امسال، رئیس ســازمان بازرسی کل 
کشور از شناســایی ۲۱۰ گلوگاه فساد در حوزه های 
مختلــف خبر داد و گفت: از این تعداد ۴۹ گلوگاه در 
حوزه اقتصادی، ۷۵ مورد در حوزه تولیدی، ۴۴ مورد 
در حــوزه فرهنگی- اجتماعــی و ۴۲ مورد در حوزه 
سیاســی - قضایی اســت که این گلوگاه ها به دولت 

اعلام شده است.
ذبیــح الله خداییــان بــا تاکید بــر لــزوم تمرکز بر 
موضوعات کلان و نظارت بر مسدودسازی گلوگاه های 
فســاد، ادامه داد: این گلوگاه ها به دولت اعلام شده و 
بر اســاس تاکید رئیس جمهور و اعلام به وزرا و سایر 
مســئولان دستگاه های اجرایی مقرر شده که به مرور 
اصلاح و گزارش آن اعلام شود. بر این اساس، سازمان 
بازرســی کل کشــور نیز نظارت بر مسدودسازی ۵۴ 
مورد را در دســتور کار دارد تا در چهار ســال ریشه 

همه این گلوگاه ها خشکانده شود.
رئیــس جمهور که همواره بر همــکاری دولت و قوه 
قضاییه برای مبارزه با فســاد تاکیــد دارد، پنجم تیر 
امســال در همایش بزرگداشــت هفته قوه قضائیه، 
محور اصلی همکاری دولــت و قوه قضاییه را مبارزه 
با فســاد و اصلاح ساختارهای فسادزا دانست و گفت: 
وظیفه همه دســتگاه ها پیشگیری از وقوع جرم است 
تا میزان پرونده های ورودی به دستگاه قضایی روز به 

روز کاهش یابد.
آیت الله رئیســی، ســقف همکاری مشــترک دولت 
و قــوه قضائیه را تلاش بــرای کاهش ناهنجاری های 
اقتصــادی، اجتماعی و فرهنگــی در جامعه، اجرای 
عدالــت، امنیت تمام عیار و فراگیر، مبارزه با فســاد، 
اصلاح ســاختارهای فســادزا و برخورد با مجرمان و 
متجاســران به قانون عنوان کرد و اظهار داشــت: در 
این راســتا باید تلاش مضاعفی صورت گیرد تا آنچه 

رهبری فرزانه انقلاب از ما خواسته اند، محقق شود.
رئیس جمهور همچنین در نشســت مشترک اعضای 
هیئت دولت و اعضای شــورای عالــی قضایی در در 
هفته قوه قضاییه برگزار شــد، اصلاح ســاختارهای 
فســادزا را از جمله اقدامات مهــم دولت در تعامل و 
همکاری بــا قوه قضائیه و در راســتای جلوگیری از 
افزایش پرونده های قضائی دانســت و گفت: در عین 
حال شناســایی و گزارش گلوگاه های فســاد نیز در 
تحقق اهداف دولت در مبارزه با فســاد بســیار مثمر 

ثمر خواهد بود.
۱۵ تیر امسال »ستاد خبری مبارزه با فساد« تشکیل 
شد و دفتر بازرســی ویژه به دستور رئیس جمهور از 
ســامانه تلفنی ۲۷۷۷ برای مبارزه با ارتشــا در نظام 

اداری کشور رونمایی کرد.
آیت الله رئیســی در یکی از ســخنرانی های خود در 
رقابت هــای انتخاباتی، ۲۹ خرداد ۱۴۰۰ را روز پایان 
فساد و رانت در کشــور معرفی کرد یا در یکی دیگر 
از موضع گیری های پیش از انتخابات، اصلاح دولت، 
مبارزه با فســاد و ناکارآمدی را منــوط به برخورد با 
فساد دانست و گفت: »یکی از مشکلات مردم مربوط 
به فســاد اســت. ما در قوه قضائیه با مفسد برخورد 
کردیم اما مبارزه با فساد در دولت است؛ حتماً افرادی 
که آلوده باشند جایشان در دولت نیست. باید سامانه 
جامع اطلاعاتی ایجاد کرد که همه داده های اطلاعاتی 
را بتوان رصد کرد« و اکنون این وعده رئیس جمهور 
با راه اندازی »ســتاد خبری مبارزه با فســاد« محقق 

شده است.
واقعیت این است که راه مبارزه با فساد هموار نیست 
اما قوای ســه گانه برای این مسیر پر فراز و نشیب با 
جدیت و اهتمام در حال برنامه ریزی هستند و دولت 
مردمی امید دارد به عنوان پرچمدار مبارزه با فســاد 
با عزمی راسخ، اعتماد عمومی و سرمایه اجتماعی را 
ارتقا دهد و ساختارها و چرخه های معیوبی که سعی 

بر مسدودسازی راه های روشن دارند، اصلاح کند.

۲ سال با دولت مردم

مبارزهبافساد؛ازجامیتاپاستور

معاون پرورشی و فرهنگی وزارت آموزش و پرورش بر همراه کردن مربی 
با دانش آموز تاکید کرد و گفت: باید شبکه ای از مربیان و نیروهای امور 

تربیتی داشته باشیم.
به گزارش ایسنا، اصغر باقرزاده در مراسم افتتاحیه گردهمایی آموزشی 
توجیهی برنامه ها و فعالیت های سال تحصیلی جدید که در اردوگاه شهید 
باهنر برگزار شد با تاکید بر اهمیت و ضرورت مساله امور تربیتی، اظهار 
کرد: اگر بچه ها حالشــان خوب باشــد متدین، باایمان و بدون استرس 

باشــند یعنی عملکرد ما نتیجه داده است. همت ما این است یک مربی 
خوب در کنار تعدادی دانش آموز قرار بگیرد این موضوع اثر ویژه ای دارد.

وی افزود: همراه کردن یک مربی کنار دانش آموز فضایی را برای متربی 
ایجاد می کند که اثربخشــی بالایی دارد. به دنبال این باشیم که تحول 

ایجاد کنیم این تحول باید با شرایط موجود ایجاد شود.
معاون پرورشی و فرهنگی آموزش و پرورش اظهار کرد: نیروهایی که به 
مدارس مراجعه می کنند، امسال ساماندهی می شوند تا پوشش خوبی از 

این بابت داشته باشیم.
وی ادامه داد: در بحث نیروی انســانی شبکه سازی باید صورت بگیرد تا 
شبکه ای از مربیان و نیروهای امور تربیتی داشته باشیم همچنین تربیت 

نیروها نیز در بحث نیروی انسانی مهم است.
باقرزاده تصریح کرد: ســنجش صلاحیت مربی پرورشی، برگزاری دوره 
های مهارتی و تبادل تجارب از جمله مواردی اســت که باید برای آنان 

سازوکاری درنظر گرفت.

معاونوزیرآموزشوپرورشتاکیدکرد
ضرورتسنجشصلاحیتمربیانپرورشی
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در آیینــی با حضور رییس کل و هیــات عامل بیمه 
مرکزی, مدیرعامل و اعضای هیات مدیره بیمه البرز 
از ســامانه برخط ثبت خســارت خودرو این شرکت 

شد. رونمایی 
بــه گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی بیمه 
البرز، رییس کل بیمه مرکزی با گرامیداشــت هفته 
دولت و با اشــاره به عملکرد مناســب بیمه البرز در 
استفاده از فناوری های هوشمند و پیشگامی در این 
حــوزه ضمن قدردانی از هیات مدیره و کارکنان این 
شــرکت، گفت: مشتری مداری، جلب و حفظ اعتماد 
مردم جزو سیاســت های اصلی بیمه البرز بوده و راه 
اندازی ســامانه برخط ثبت خسارت بدنه خودرو این 
شــرکت نیز تاییدی بر رویکرد مشتری مداری بیمه 

البرز است.
مدیرعامل بیمه البرز نیز در این آیین با گرامیداشت 
یاد و خاطره شــهیدان رجایی و باهنر و دولتمردان 
فقید انقلاب اســلامی، هدف از راه اندازی ســامانه 
برخــط ثبت خســارت بدنه خــودرو را خدمتگزاری 
مطلوب بــه هموطنان و بیمه گــزاران عنوان کرد و 
گفــت: تمامی فرایند ثبت برخط )آنلاین( خســارت 

بدنه خودرو در چند دقیقه انجام می شود.
موســی رضایی همچنین از تصویب افزایش سرمایه 
بیمــه البــرز از ۳۵۰۰ به ۷۰۰۰ میلیــارد تومان از 
ســوی هیات مدیره این شــرکت خبر داد و گفت: با 
این افزایش ســرمایه، بیمه البرز بزرگترین شــرکت 
بیمه خصوصی به لحاظ ســرمایه و توانگری مالی در 

بیمه خواهد شد. صنعت 
نایــب رییس هیــات مدیره بیمه البرز تاســیس دو 

شــرکت بیمه به نام های مودت در حوزه بیمه های 
مســتقیم و شرکت بیمه ســلام در حوزه بیمه های 
اتکایی در ســوریه و با مشــارکت صنعــت بیمه آن 
کشــور را از جمله برنامه های بین المللی در دســت 
اجــرا عنوان کرد که در آینــده ای نزدیک کار خود 
را با هدف ارائه خدمات بیمه ای به ســرمایه گذاران 
ایرانی و زائران حرم حضــرت زینب)س( وهمچنین 

اماکن متبرکه آغاز خواهد کرد.

موســی رضایی اشاره ای هم به وضعیت فروش شوکا 
و پورتفوی این محصول داشــت و افزود: خوشبختانه 
شــبکه فعال فروش بیمه البرز توانسته است در کم 
تر از ســه ماه بیش از ۵۰۰ میلیارد تومان پورتفوی 

جذب کند.
در پایــان این مراســم با ثبت برخط خســارت بدنه 
خودرو یکی از بیمه گزاران بیمه البرز ازاین ســامانه 

رونمایی شد.

همزمان با فرارسیدن هفته دولت و با حضور رییس کل بیمه مرکزی

سامانه برخط ثبت خسارت بدنه خودرو بیمه البرز رونمایی شد
در هفته دولت انجام شد؛

قولمساعدمدیرعاملبانکملیایرانبرای
کمکبهتسریعروندتولیددرشهرستان

الیگودرز
در هفته دولت انجام شــد؛ قول مساعد مدیرعامل بانک ملی ایران 

برای کمک به تسریع روند تولید در شهرستان الیگودرز
به گــزارش درآمد نیوز به نقل از روابــط عمومی بانک ملی ایران، 
در این بازدیدها که محمد خدابخشــی نماینده مردم الیگودرز در 
مجلس شورای اسلامی نیز حضور داشت، دکتر نجارزاده ضمن دیدار 
صمیمی با فعالان اقتصادی شهرستان الیگودرز، رفع مشکلات آن ها 

را از اولویت های بانک در سال جاری عنوان کرد.
مدیرعامل بانک ملی ایران در این ســفر با حضور بر مزار شــهدای 
شهرستان الیگودرز، ضمن تجدید بیعت با آرمان های والای شهدا 
و قرائت فاتحه نثار مقام شامخ همه شهیدان بویژه شهدای گمنام، 
یاد و خاطره رشــادت های شهدای استان لرستان بویژه شهرستان 

الگودرز را گرامی داشت.

بازدیدمدیرعاملبانکملیایرانازفرآیند
ارزیابیپذیرفتهشدگانآزموناستخدامی

۱۴۰۲
مدیرعامــل بانک ملی ایران به همراه تنی چنــد از اعضای هیأت 
مدیره، هیأت عامل، معاونین و دیگر مدیران ارشــد بانک از فرآیند 
ارزیابی پذیرفته شــدگان آزمون استخدامی ســال ۱۴۰۲ در اداره 

سرمایه انسانی بانک بازدید کرد.
به گــزارش درآمد نیوز به نقل از روابــط عمومی بانک ملی ایران، 
دکتر ابوالفضل نجارزاده از روند برگزاری مصاحبه های اســتخدامی 
پذیرفته شــدگان دیدن کرد و از نزدیــک در جریان نحوه برگزاری 
این مصاحبه ها قرار گرفــت. مدیرعامل بانک ملی ایران همچنین 
در ایــن بازدید با تأکید بر اینکه آینده بانک توســط این افراد رقم 
می خورد، توصیه هایی برای انتخاب نیروها بر اساس شایسته محوری 
ارائه و برای افراد پذیرفته شده در فرآیند ارزیابی استخدامی آرزوی 

موفقیت کرد.
پذیرفته شــدگان در آزمون اســتخدامی بانک هم اکنون در مرحله 
مصاحبه روان شناختی و رفتارشناسی، آزمون تفکر تحلیلی، آشنایی 

با گزینش و … قرار دارند.
مدیرعامــل بانک ملی ایران همچنیــن از بخش های مختلف اداره 
سرمایه انسانی بانک از قبیل گروه کارشناسان آمار و مدیریت سامانه 
HRM، تأمین نیرو، ارزشــیابی عملکرد، انتصاب و ارتقاء و… نیز 

بازدید نمود.

حضورمدیرعاملبانکدیدرمیزگرد
پاسخگوییتلفنیبهمناسبتهفتهدولت

دومین »میزگرد پاســخگویی« هفته دولــت در بانک دی با هدف 
پاسخگویی به پرسش های همکاران و مشتریان با حضور مدیرعامل 

بانک برگزار شد.
بــه گزارش درآمد نیوز به نقــل از روابط عمومی بانک دی، در این 
میزگرد پاسخگویی تلفنی که با حضور مدیرعامل بانک برگزار شد، 

به سوالات مشتریان و کارکنان پاسخ داده شد.
گفتنی است بانک دی به مناسبت فرارسیدن هفته دولت، با برپایی 
میز پاسخگویی مدیران در ستاد و شعب سراسر کشور زمینه ارتباط 
مستقیم مشتریان با مدیرعامل، رئیس و اعضای هیأت مدیره، مدیران 

ارشد بانک و رؤسای شعب را فراهم آورده است.

پرداختسودسهامسهامدارانحقیقیبانک
ملتکهسودخودرادریافتنکردهاند

ســهامداران حقیقی بانک ملت که سود آنان واریز نشده است می 
توانند با مراجعه به شعب بانک ملت یا سامانه بانکداری اینترنتی این 

بانک، سود سهام خود را دریافت کنند.
به گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی بانک ملت و بر اساس 
برنامه زمان بندی اعلام شده، ســهامداران حقیقی بانک ملت که 
در ســجام ثبت نام نکرده یا سود ســهام ایشان به هر دلیلی )بسته 
بودن حساب و …( از طریق سجام به حسابشان واریز نشده است، 
می توانند با مراجعه به یکی از شعب بانک ملت در سراسر کشور یا از 
طریق منوی دریافت سود سهام در سامانه بانکداری اینترنتی بانک 
ملت، مجموع مطالبات خود بابت ســود سهام سال مالی ۱۴۰۱ و 
سنوات مالی گذشته بانک ملت )در صورت عدم دریافت( را دریافت 

کنند.
بر اســاس این گزارش، پرداخت سود سهام یادشــده، صرفاً برای 
اشخاص حقیقی است و پرداخت ســود سهام سهامداران حقوقی 
بانک ملت )شــامل: شرکت ها، مؤسسات، ســبدها و صندوق های 
سرمایه گذاری و…( از طریق ارسال اصل درخواست کتبی ایشان 
منضم به مدارک مثبته به اداره امور سهام و مجامع بانکِ این اداره 

کل امکان پذیر خواهد بود.
این گزارش حاکی است، مجمع عمومی عادی سالیانه بانک ملت در 
روز ۳۱ خردادماه امسال، تقسیم ۱۳۰ ریال سود نقدی به ازای هر 

سهم را به تصویب رساند.

صددرصدجرایمکلیهوسایلنقلیهموتوری
زمینیفاقدبیمهنامهشخصثالثبهمدت۱۷

روزبخشیدهمیشود
با هدف حمایت از اقشــار آسیب پذیر و در راستای توسعه فرهنگ 
بیمه و همچنین به مناســبت هفته دولت، صد درصد جرایم کلیه 
وسایل نقلیه موتوری زمینی فاقد بیمه نامه از تاریخ دوم تا هفدهم 

شهریور ماه سال جاری به مدت هفده روز بخشیده می شود.
به گزارش درآمد نیوز با پیشنهاد رئیس کل بیمه مرکزی و موافقت 
وزیر امور اقتصادی و دارایی و رییس مجمع عمومی صندوق تامین 
خسارت های بدنی، جرایم تمام وسایل نقلیه موتوری زمینی فاقد 
بیمه نامه شخص ثالث با شرط تهیه بیمه نامه با مدت اعتبار یک ساله، 

مورد بخشودگی قرار گرفته است.
بر اساس این گزارش به تمام شرکت های بیمه ای تکلیف شده تا در 

بازه زمانی تعیین شده از دریافت جریمه مذکور خودداری نمایند.
شــایان ذکر اســت که پیش از این نیز نهاد ناظر صنعت بیمه در 
راستای ایفای مسئولیت های اجتماعی و فرهنگسازی، تسهیلاتی را 
برای بخشودگی جریمه  وسایل نقلیه فاقد بیمه نامه در نظر گرفته 

بود.

خبر

امســال دولت به منظــور تســهیل در نوبت دهی 
متقاضیــان ارز اربعین شــیوه غیر حضــوری را نیز 
ایجاد کرده اســت که دیگر لازم نیست برای گرفتن 

بانک مراجعه کنید. نوبت به شعب 
به گزارش خبرنگار مهر تأمین ارز ارزان قیمت یکی 
از دغدغه های زائران اربعین حســینی است، دولت 
سیزدهم امسال با برنامه منسجم و بهتری نسبت به 
ســال های قبل ارز را تأمین کرده است و باعث شده 
تا این دغدغه مردم به خوبی رفع شود. یکی از نکات 
مثبت در ارائه ارز اربعین نیاز نبودن به تشکیل صف 
اســت به طوری که متقاضیــان ارز دولتی با گرفتن 
نوبت از شــعب منتخب بانک های اعلامی می توانند 

بدون ایجاد صف ارز خود را دریافت کنند.
نکته حائز اهمیت در این اســت که جدای از حضور 
در بانک های منتخــب متقاضیانی که دنبال گرفتن 
ارز از بانک هــای ملی و صادرات هســتند می توانند 
نوبــت گرفتن ارز خود را به صورت غیر حضوری نیز 

کنند. دریافت 
بانــک ملی و بانک صادرات خرید ارز آنلاین اربعین 
را از طریق اپلیکیشــن بله برای تمامی زائران فراهم 
کرده اند در واقع این ســامانه به عنوان سامانه خرید 
ارز اربعیــن آنلایــن برای کاربران عمــل می کند و 

زائران می توانند تا ســقف ۲۰۰ هزار دینار را طریق 
کنند. خریداری  اپلیکیشن  این 

این گزارش حاکی است برای گرفتن ارز ویژه اربعین 
به صورت غیر حضوری در اولین قدم باید اپلیکیشن 
بلــه را دانلود کنید. پس از دانلود اپلیکیشــن بله و 
مراجعه به تب خدمات، گزینهٔ ارز اربعین را انتخاب 
کنید. پس از انتخــاب گزینهٔ ارز اربعین مراحل زیر 

را طی کنید.
گزینهٔ »ارز اربعیــن« را انتخاب کنید و وارد صفحۀ 
»ارز اربعین« شوید. اطلاعات خود را که شامل نام و 
نام خانوادگی، نام پدر، شــمارة شناسنامه، کد ملی، 
کد پســتی، شــماره گذرنامه و تاریــخ تولد را وارد 
کنیــد. بعد از زدن دکمۀ »تأیید و ادامه«، یک پیام 
به شــما نمایش داده می شود، کد ثبت نام سماح را 
باید در این قسمت وارد کنید. اگر در سامانه سماح 
ثبت نــام نکرده اید باید در ابتدا ثبت نام خود را در 
این سامانه انجام دهید و بعد به بخش »ارز اربعین« 
بازگردید و مراحــل باقی مانده را تکمیل کنید. بعد 
از وارد کردن کد ســماح، دکمۀ »تأیید و ادامه« را 

بزنید.
در گام بعدی تاریخ و شعبۀ بانکی برای دریافت ارز 
اربعین خود را انتخاب کنید. توجه داشــته باشــید 
که تنها شــعب پرداخت ارز اربعین در این فهرست 
قــرار دارند. میزان ارز مورد نظــر خود را انتخاب و 
پرداخت کنید. بعد از پرداخت، با داشــتن رسید که 
شــامل شناســه فروش، تاریخ دریافت حضوری ارز 
اربعین است، در تاریخی که انتخاب کردید به شعبهٔ 
مربوطــه مراجعه کنید و بــدون معطلی ارز خود را 

کنید. دریافت 

روشگرفتننوبتدریافتارزاربعینبدونحضوردربانک

معــاون بین الملــل بانک مرکزی بــا بیان اینکه 
امسال برای اولین بار شاهد کاهش نرخ ارز دینار 
در بازار غیررسمی در ایام اربعین حسینی بودیم 
گفــت: تاکنون قریب به ۶۷۰ هزار نفر ارز اربعین 

دریافت کرده اند.
بــه گــزارش خبرگزاری مهــر، کریمــی گفت: 
خوشــبختانه امسال اســتقبال خوبی از خدمات 
ارائه شده توســط بانک مرکزی در زمینه توزیع 
ارز اربعین از ســوی زائرین انجام شد و می توان 
گفت کلیه زائرانی کــه در این ایام از مرز خارج 

شدند ارز اربعین خود را دریافت کرده اند.
وی با اشــاره بــه تمهیدات بانــک مرکزی برای 
توزیع ارز اربعین در ســال جــاری افزود: بانک 
مرکزی امســال در حــوزه ارز اربعیــن مداخله 
خوبــی انجــام داد و بــا تجهیز به موقــع منابع 
و ســازماندهی و هماهنگــی مناســب با ســایر 
دستگاه های ذیربط برای اولین بار در ایام اربعین 

نرخ ارز دینــار کاهش پیدا کرد، بطوریکه قبل از 
شــروع توزیع ارز اربعین هزار دینار عراق معادل 
۳۶ هزار تومان بود و در حال حاضر صرافی هایی 
هســتند که حاضرند با نرخ ۳۲ هــزار تومان به 
بانک مرکزی بفروشــند و البته نرخ بانک مرکزی 

۳۱,۵۰۰ تومان است.
کریمــی تاکید کرد: بنابراین یــک مداخله مفید 
توســط بانک مرکــزی در زمینــه پایین آوردن 
نرخ غیررســمی رخ داد و در حالی که نرخ بازار 
غیررســمی همیشه در زمان اوج تقاضای اربعین 

بالا می رفت امسال کاهش نرخ رقم خورد.
وی ادامــه داد: علت این امر هم ورود به موقع و 
تاکید رئیس کل بانک مرکزی در زمینه توزیع ارز 
اربعین بود که حدود یک ماه قبل دســتورالعمل 
۱۱ بنــدی در این زمینه را به حوزه های ذی ربط 
در بانک مرکزی و شــبکه بانکــی ابلاغ کرد که 
همه پیش بینی ها اعــم از اینکه توزیع ارز حتماً 

به صورت دینار باشد در آن قید شده بود.
کریمی تصریــح کرد: رئیــس کل بانک مرکزی 
تاکید داشــتند که دلار زدایــی از همین توزیع 
ارز اربعین باید کلید بخورد چرا که توزیع عرض 
اربعین به شــکل دلار با راهبرد بانک مرکزی در 
زمینه دلار زدایی تناقض داشــت و خوشبختانه 
منابع دیناری در کشور به خوبی و به موقع تجهیز 
شــد و از آنجا کــه زائرین و گردشــگران عراقی 
زیادی در طول سال به ایران مراجعه می کنند و 
ارز خود را عرضه می کنند و خوشــبختانه از این 

انجام گرفت. استفاده خوبی  منابع 
معاون بیــن الملل بانک مرکزی افزود: این اتفاق 
گام خوبی برای شــروع دلار زدایــی واقعی بود 
که مردم خود مشــاهده و لمــس کردند چراکه 
اگر دلار توزیع می شــد زائران باید آن را در عراق 
تبدیل می کردنــد که مشــکلاتی در این زمینه 

ایجاد می شد. برای هموطنان 

نرخدینارعراقدربازارغیررسمیکاهشیافت

با حضور معاون تعــاون وزارت تعاون کار و رفاه اجتماعی، 
بانک توسعه تعاون و صندوق ضمانت سرمایه گذاری تعاون 
در راســتای الکترونیکی نمودن فرآیند صدور ضمانت نامه 

نمودند. امضا  نامه همکاری  تفاهم 
به گزارش درآمد نیوز به نقل از روابط عمومی بانک توسعه 
تعاون، مســکنی معــاون تعاون وزارت تعــاون کار و رفاه 
اجتماعی در این مراســم گفت:عملکرد بانک در دوره سال 
۱۴۰۱ روبه رشد و بهبودی بوده است و بسیاری از مسائل 
بانک با تصمیمــات راهبردی و اجرای صحیح حل شــده 
است و این انتظار وجود دارد تا بانک با اجرای برنامه های 
تحولــی و مبتنی بر بانکداری دیجیتال و هوشمندســازی 

فرآیندها بتواند با چابکی بیشــتر سرعت و کیفیت خدمات 
به بخش تعاون را افزایش دهد.

وی افزود: دو خط اعتبــاری ۲۰ و ۳۰ هزار میلیارد ریالی 
نیز با همــکاری معاونت تعاون، بانــک و صندوق ضمانت 
برای حمایت از تعاونی ها و گرهگشــایی از موانع توســعه 
تعاونــی هــا اختصاص یافتــه که خط اول تــا حد زیادی 
اجرایی شــد و مراحل اجرایی خط دوم نیز با اطلاع رسانی 

به کلیه تعاونی ها در حال انجام است.
در ادامه مراســم محمد شــیخ حســینی مدیر عامل بانک 
توســعه تعاون و البرز محمدی مدیر عامل صندوق ضمانت 
سرمایه گذاری تعاون همزمان با هفته دولت و هفته تعاون 

تفاهم نامه ای را امضا نمودند که بر اســاس آن فرآیندهای 
موجود جهت صدور ضمانت نامــه میان بانک و صندوق به 

انجام می شود. الکترونیک  صورت 
بانک توســعه تعــاون و صندوق ضمانت ســرمایه گذاری 
تعاون به عنــوان دو نهاد تخصصی بخش تعاون در اجرایی 
نمــودن برنامه های بخش تعــاون نقش دارند و امضای دو 
تفاهم نامه ســه جانبه ۲۰ و ۳۰ هــزار میلیارد ریالی میان 
معاونت تعاون، بانک و صندوق جهت پرداخت تســهیلات 
بــه تعاونگران جهت مانع زدایــی و حمایت از فعالیت های 
شــرکت های تعاونی از مهمترین محورهای همکاری میان 

است. طرفین 

نامهالکترونیکبینبانکتوسعهتعاونوصندوقضمانتسرمایهگذاری انعقادتفاهمنامهصدورضمانت
تعاون
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یک کارشــناس حوه انــرژی گفت: ترکیه در 
تحقــق برنامه هاب شــدن در حوزه انرژی و 
اجرای خط لوله از ترکمنستان تا عراق خیلی 
فعال اســت و به ایران و ارمنستان فشار وارد 
کرده کــه بتواند کریدور زنگزور را ایجاد کند 
و خط لوله را از این مســیر عبور دهد، اما به 
نظر می رســد این موضوع در حد طرح است 
چون هنوز رژیم حقوقی خزر مشــخص نشده 

و همچنین هزینه احداث خط لوله بالاست.
بــه گزارش ایلنــا، هفته گذشــته عزت صابر 
معــاون وزیــر نفت عراق در امــور گاز اعلام 
کرد که در جریان ســفر مقامــات عراقی به 
ترکمنســتان، طبق تفاهم نامــه همکاری که 
برای این منظور تهیه شــده است، با واردات 
مقادیــری گاز بــرای تامین بخشــی از نیاز 

نیروگاه های برق عراق، توافق شد.
این مقام عراق انتظــار دارد تا پیش از پایان 
سال میلادی جاری، این توافقنامه که شامل 
جزئیــات واردات گاز و مکانیزم های بین دو 

کشور است، امضا شود.
در حال حاضر عراق، در مجموع ۴.۵ میلیارد 
دلار گاز و بــرق از ایــران وارد می کنــد، اما 
تحریم های آمریکا علیــه بخش انرژی ایران، 
پرداخت پــول این واردات را دشــوار کرده 
اســت. هر چند آمریکا، با قراردادهای انرژی 
عــراق و ایران برای تامیــن برق و گاز عراق، 
موافقــت کرده اما بغداد را تحت فشــار قرار 
داده است تا وابستگی خود به واردات انرژی 
از ایــران را کاهش دهد. البتــه اخیرا نیز دو 
کشــور ایران و عــراق برنامه تهاتــر نفت و 
فروارده و با برق و گاز را در دســتور کار خود 
قــرار داده انــد، اما به نظر می رســد تا تداوم 
تحریم مشــکلات همچنان به قوت خود باقی 
باشــد، بنابراین کشــور عراق که برای تامین 
ســوخت نیروگاهــی با چالش مواجه اســت 
مبادی دریافت دیگری را نیز هر چند سخت 
و پرهزینــه دنبــال می کند و اکنــون برنامه 
کار  دســتور  در  را  ترکمنســتان  از  واردات 

خود قرار داده، واردات از کشــوری که ۱۹.۵ 
تریلیون متــر مکعب ذخایر دارد اما به لحاظ 
تولید جایگاه مناســبی ندارد به طوری که در 
ســال ۲۰۲۰، رقم تولید این کشور به حدود 

۵۹ میلیارد متر مکعب رسیده است.
میرقاســم مومنــی در گفت وگو بــا خبرنگار 
ایلنا، در ارزیابی برنامه توافق عراق  اقتصادی 
با ترکمنستان برای واردات گاز اظهار داشت: 
احداث خط لوله صادرات گاز از ترکمنســتان 
پروژه ای اســت که در چند سال اخیر دولت 
ترکیــه آن را اداره و مدیریت می کند. باتوجه 
به اینکه ترکیــه ذخایر انرژی و گاز ندارد در 
نظر دارد هاب صادرات انرژی منطقه باشــد، 
اکنون از ایران، روســیه و آذربایجان تا ترکیه 
خط لولــه وجود دارد و بــه مصرف کنندگان 
جهان می رســد، ایــن کشــور در نظر دارد 
خط لوله ترانس خــزر را نیز اجرا کرده و گاز 

ترکمنســتان و آسیای میانه را از آذربایجان-
فقط  کنــد،  دنبــال  نخجوان-ترکیه-عــراق 
اکنون مســئله زنگزور و چالشــی اســت که 
بــا ارمنســتان وجــود دارد.وی تصریح کرد: 
برنامه ترکیه این اســت کــه بتواند خط لوله 
ترکمنســتان و آذربایجان را به ترکیه متصل 
و از طریق بنادر خودشان در جیحان و اقلیم 
کردستان به عراق ارسال کند، این یک پروژه 
بلندمدت اســت درواقع این کشورها در نظر 
دارند ایــران را به دلیل اینکه تحریم اســت 
و مشــکلاتی که در بحــث پرداخت و پول و 
تامین مالی دارند؛ دور بزنند و درواقع بدنبال 
این هســتند که کمتر به ایران وابسته باشند.

این کارشــناس حــوزه انــرژی تصریح کرد: 
ترکیه در تحقق برنامه هاب شــدن در حوزه 
انــرژی و اجرای خط لوله از ترکمنســتان تا 
عراق خیلی فعال است و به ایران و ارمنستان 

فشــار وارد کرده که بتواند کریدور زنگزور را 
ایجــاد کند و خط لوله را از این مســیر عبور 
دهد، اما به نظر می رســد این موضوع در حد 
طرح اســت چــون هنوز رژیــم حقوقی خزر 
مشخص نشده و همچنین هزینه احداث خط 
لوله بالاســت، ضمن اینکه مشکلات حقوقی 
و فنــی دارد، علاوه بر ایــن جنگ اوکراین و 
دســتیابی به موافقت روســیه باعث می شود 
نیاز به زمان بیشتری داشــته باشد. بنابراین 
خط لولــه هرچند اجرایی خواهد شــد و در 
دســتور کار جدی اســت اما بــه این زودی 

اجرایی نخواهد شد. 
وی ادامه داد: در حال حاضر خط ترانس خزر 
و اجــرای خط لوله از ترکمنســتان به عراق 
مشــکل تامین هزینه و سرمایه گذاری دارد و 
مسائل حقوقی و امنیتی آن حل نشده است، 
ضمــن اینکه گازی که عراق از ایران می خرد 
باصرفــه تر و ارزان تر اســت، خرید ال ان جی 
هم که نیاز به بســتر گاز شــهری و صنعتی 

دارد. 
مومنی گفت: اکنون اروپا نیاز به گاز جایگزین 
کــردن گاز روســیه دارد و بنابرایــن دنبال 
است چراکه  دریافت  متنوع کردن مسیرهای 
ممکن اســت همان بحرانی کــه در اوکراین 
بوجود آمد در دیگر کشــورها هم تکرار شود، 
بنابراین اروپا بشــدت دنبال تنوع در واردات 
گاز از مناطق و مسیرها و کشورهای مختلف 
است و از سوی دیگر همواره به دنبال انبار و 

حمل از مسیرهای جدید است.
وی یــادآور شــد: موضوع اصلی خــط لوله 
ترکمنســتان به عراق این اســت که یا باید 
خط ترانزیت از ترکمنســتان به ایران تا عراق 
عبور کند که بهترین مســیر اســت یا اینکه 
از باکو بــه زنگزور برود که هنوز مشــکلات 
این کریدور  حل نشــده است، ضمن اینکه از 
نظر اقتصادی صرفه ندارد که در این شــرایط 
مســیر زنگزور را انتخاب کنند، ممکن است 

یک ایده در بلندمدت اجرایی شود.

معاون وزیرنفت:گازترکمنستانجایگزینایراندرعراق
فاز۱۱پارسجنوبیپساز۲۰سالتاخیردر

دولتسیزدهمبهثمرنشست
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران گفت: توســعه فاز ۱۱ پارس 
جنوبی یکــی از راهبردی ترین و مهم تریــن طرح ها و پروژه های 
شــرکت ملی نفت ایران است که پس از ۲۰ سال تاخیر در دولت 

به ثمر نشست. سیزدهم 
به گزارش ایرنا محسن خجســته مهر روز دوشنبه اظهار کرد: در 
نهایــت در برنامه توســعه فاز ۱۱ پارس جنوبــی ۲۴ حلقه چاه 

حفاری خواهد شد.
وی افزود: با تکمیل توسعه این فاز، روزانه ۵۶ میلیون مترمکعب 
گاز و یــک میلیون تن اتــان تولید خواهد شــد، همچنین یک 
میلیون تن در سال ال پی جی از فاز ۱۱ تولید می شود و با توسعه 

کامل این فاز، ســالانه ۵ میلیارد دلار درآمد خواهد داشت.
خجســته مهر توســعه فاز ۱۱ را دارای ویژگی هایی منحصربه فرد 
دانســت و گفــت: این فــاز در نقطه صفر مرزی قــرار دارد و بر 
این اســاس از چهــار لایه بهره ده تولید گاز از این فاز را شــروع 

می کنیم.
وی با اشــاره به اینکــه ویژگی دیگر فاز ۱۱ جابه جایی ســکوی 
آن از موقعیت دریا اســت افزود: با جابه جایی ســکوی C ۱۲ و 
انتقال آن به موقعیــت ۱۱B منحصربه فردترین عملیات اجرایی 

انجام شد. در منطقه عسلویه و خلیج فارس 
مدیرعامل شــرکت ملی نفت ایران ادامه داد: جابه جایی این سکو 
که یکی از سنگین وزن ترین سازه های دریایی به وزن ۳۲۰۰ تن 
بود، برای نخســتین باردر ایران انجام و بــا موفقیت در موقعیت 

جدید نصب شد.
خجســته مهر افزود: با تکمیل توسعه فاز ۱۱، توسعه همه فازهای 
پارس جنوبــی به اتمام می رســد، همچنین اکتشــاف و توســعه 
نواحی جدید و بیرون از بلوک های مرســوم نیز ادامه دارد که در 

آینده ای نزدیک خبرهای خوبی را شــاهد خواهیم بود.
قرار اســت امروز با حضور رئیس جمهوری در عســلویه، فاز ۱۱ 
پارس جنوبی ، طرح متانول و پتروشــیمی هنگام به بهره برداری 

برسد.
تولیــد گاز از فــاز ۱۱ میدان مشــترک پــارس جنوبی به همت 
متخصصان داخلی همزمان با هفته دولت و در مراسمی با حضور 
رئیس جمهوری در اســتان بوشهر به صورت رسمی آغاز می شود.

با آغاز برداشــت گاز از آخرین فاز باقیمانده از میدان مشــترک 
پارس جنوبی، قفل ۲۰ ســاله توســعه این طرح با پشــت ســر 
گذاشــتن دو دهه قراردادهــای متعدد نافرجام با شــرکت های 

باز می شود. خارجی، 
پس از خروج شــرکت های توتال فرانسه و شرکت ملی نفت چین 
از کنسرســیوم توسعه فاز ۱۱ پارس جنوبی، شرکت پتروپارس به 
عنوان تنها عضو باقیمانده در این کنسرســیوم، توسعه این طرح 

را بــا تکیه به توان متخصصین داخلی آغاز کرد.

احداث۳هزارمگاواتنیروگاهبادیدر
انتظارتاییدشورایاقتصاد

مدیرکل دفتر نظارت بر احداث و تولید نیروگاه های سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران گفت:ساخت سه هزار مگاوات نیروگاه 
بادی در دالان های بادی کشــور در انتظار صدور مجوز شورای اقتصاد 

است.
»علی شــب نورد« در گفت وگو با خبرنگار اقتصادی ایرنا افزود: احداث 
ســه هزار مگاوات نیروگاه بادی از محل ماده ۱۲ قانون رفع موانع تولید 

در حال پیگیری است .
وی با بیان اینکه پیگیری های احداث این میزان نیروگاه بادی در کشور 
در مراحل پایانی خود قرار دارد، گفت: موافقت شورای اقتصاد با ساخت 
این میزان نیروگاه کمک شــایانی به توسعه نیروگاه های تجدیدپذیر و 

نیز تامین برق مورد نیاز کشور خواهد کرد.
مدیرکل دفتر نظارت بر احــداث و تولید نیروگاه های ادامه داد: پس از 
صدور مجوز توسط شورای اقتصاد، مناقصه های لازم برگزار خواهد شد 

و سپس کار وارد مراحل اجرایی می شود.
شــب نورد درباره روند توســعه انرژی هــای تجدیدپذیر در کشــور، 
خاطرنشــان کرد: توســعه انرژی های تجدیدپذیر در طول هشت سال 

گذشته فقط از یک روش انجام می شد.
وی گفت: پیش از آن تقریباً تا سال ۱۳۹۴ دولت فقط خودش اقدام به 
توســعه تجدیدپذیرها کرده بود که از سال ۱۳۷۲ تا سال ۱۳۹۵ افقط 

چیزی حدود ۱۰۰ مگاوات احداث شده بود.
مدیرکل دفتر نظارت بر احداث و تولید نیروگاه های سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران ادامه داد: از سال ۹۵ و با اجرایی شدن 
روش خرید تضمینی برق از محل ماده ۶۱ قانون اصلاح الگوی مصرف، 
کار آغاز شــد و توسعه تجدیدپذیرها شتاب گرفت و این ظرفیت ۸۰۰ 

مگاواتی هم که محقق شده مدیون همان روش است.
شــب نورد اضافه کرد: از ســال ۱۴۰۰ مدل های دیگر سرمایه گذاری 
طراحی و تلاش شــد از طریق قیمت های جــذاب و کوتاه کردن زمان 
برگشت سرمایه به سرمایه گذاران بتوان به توسعه تجدیدپذیرها شتاب 

داد.
وی خاطرنشــان کرد: علاوه بر اینها از طریق ماده ۱۲ قانون رفع موانع 
تولید مقرر شد معادل سوخت صرفه جویی شده نیروگاه هایی که احداث 
می شوند به ســرمایه گذاران برگشت داده شود که از این محل مصوبه 
احداث چهار هزار نیروگاه خورشیدی را در شورای اقتصاد مصوب شد.
مدیرکل دفتر نظارت بر احداث و تولید نیروگاه های سازمان انرژی های 
تجدیدپذیر و بهره وری برق ایران گفت: پس از مصوب شدن آن تاکنون 
چهار مناقصه برگزار شــده است که افزون بر ســه هزار مگاوات برنده 

مناقصه شدند و پروانه احداث به آنها تعلق  گرفته است.
شــب نورد اضافه کرد: اکنــون برندگان مناقصــه در مراحل راه اندازی 
هســتند و این امــر فقط در بخش انرژی خورشــیدی و از محل ماده 

۱۲ است.

به منظور افتتاح عملیات تولید گاز از فاز ۱۱ میدان 
پارس جنوبی

رئیسجمهوریواردعسلویهشد
به گزارش شانا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی ریاست جمهوری، سیدابراهیم 
رئیسی امروز )دوشنبه، ششم شهریورماه( به منظور افتتاح عملیات تولید 
گاز از فاز ۱۱ میدان گازی پارس جنوبی، با اســتقبال نماینده ولی فقیه و 
امام جمعه بوشــهر، اســتاندار و جمعی از مقام های محلی وارد شهرستان 

عسلویه شد.
فاز ۱۱ میــدان گازی پارس جنوبی، جنوبی ترین فــاز این میدان بود که 
احــداث و بهره برداری از آن به دلیل خلــف وعده و نقض تعهدهای مکرر 

شرکت های خارجی بیش از ۲۰ سال به طول انجامیده بود.
پــس از روی کار آمدن دولت مردمی، تکمیــل و بهره برداری از این پروژه 
که مرز مشــترک این میدان گازی با کشور قطر نیز بود، به عنوان یکی از 
پروژه هــای نیمه تمام اولویت دار، در صدر توجهات دولت و وزارت نفت قرار 
گرفــت و با تکیه بر توان داخلی، پس از ۲ ســال تلاش و مجاهدت، امروز 

عملیات تولید گاز در آن رسما افتتاح خواهد شد.

خبر

وزیر نفت گفت: توجه به دیپلماسی انرژی یکی از وجوه عملگرایانه 
در راهبردهــای کلان دولت ســیزدهم و وزارت نفت اســت. این 
بدان معنی اســت که تغییــر ریل در راهبرد دیپلماســی انرژی 
ایران به وضوح رخ داده و رســانه ها و همگان نیز آن را به درستی 

دریافته اند.
به گزارش شانا به نقل از پایگاه اطلاع رسانی دولت، جواد اوجی با 
بیان اینکه این روزها مقارن با هفته دولت فرصت مناسبی است تا 
ضمن تجدید میثاق با آرمان های نظام مقدس جمهوری اسلامی، 
امام راحل )ره(، مقام معظم رهبری و مردم شــریف ایران، مروری 
بر کارنامه خود و وزارت نفت و همکارانم داشته باشم، اظهار کرد: 
بیش از هر چیز باید به یاد داشته باشیم که وزارت نفت خط مقدم 
جنگ اقتصادی است. عمده تلاش های بیگانگان و معاندان داخلی 

و خارجی معطوف به وزارت نفت است.
وی افزود: در عین حال اینجانب در کنار تمامی همکارانم با قدرت 
و توان حداکثری به مقاومت در برابر آنها برخاسته ایم و الحق که 
ایثــار و فداکاری های همکارانم در تک تک روزها و لحظات دوران 
فعالیت دولت ســیزدهم بوده که امکان تحرک را از دشمن سلب 
کرده تا چرخ های عظیم اقتصاد کشــور همچنان به حرکت خود 

ادامه دهند.
وزیر نفت تصریح کــرد: این روزها وقتی برنامه  خود برای تصدی 
وزارت نفت را مرور می کنم، سرشــار از افتخــار و امید به آینده 
می شــوم. هرچند به مشــکلات و تنگناها واقفم و هرگز در مقام 
انکار کاســتی ها نبوده ام، اما خوشحالم که بعد از این چند ده ماه 
در این ســمت، تمام تلاش خــود را برای اجرای آن برنامه به کار 
بســته ام و صد البته این خوشحالی را مدیون همکارانم هستم که 
در تمام این مدت، خالصانه با تمام مشکلات و سختی ها در کنارم 

ایستاده اند و یاری ام رساندند.
اوجــی ادامــه داد: در برنامه ای که ارائه کــرده بودم، ذیل بخش 
بازاریابی و فروش نفــت، گاز، میعانات گازی و فرآورده های نفتی 
به مــواردی همچون ایجاد تنــوع در روش های فــروش نفت و 
فرآورده های نفت و گاز، اســتفاده از ظرفیت های بخش خصوصی 
داخلی و سایر دستگاه های اجرایی در فروش نفت خام، توجه ویژه 
به تجارت گاز بالاخص ســوآپ و واردات و تعیین تکلیف قرارداد 
واردات گاز از کشــور ترکمنســتان و پیگیری تمدید قراردادهای 
گازی که در چهار سال آینده منقضی می شوند و چند مورد دیگر 

اشاره کرده بودم.
وی بــا تاکید بر اینکه این اقدام ها بدون پشــتوانه  مســتحکم در 
قالب برنامه ریزی و اجرا حول دیپلماســی جدید انرژی در دولت 
ســیزدهم قابل حصول نبود، گفت: به همین خاطر در چهارچوب 
توســعه  دیپلماسی انرژی و توسعه همکاری با کشورهای همسایه 
در حوزه هــای مختلف صنعت نفــت و گاز، برنامه هایی همچون 
امضای قرارداد ســه جانبه ســوآپ گاز بین ترکمنستان، ایران و 
آذربایجان، فروش نفــت در حیاط خلوت امریکا و صادرات حجم 
قابل  توجهی از میعانات گازی و نفت خام سنگین ایران به ونزوئلا، 
توســعه همکاری با کشورهای آمریکای لاتین با امضای قراردادها 
و تفاهمنامه هــای متعدد، صادرات خدمات فنی و مهندســی به 
عمان، تقویت روابط دوســتانه ایران و روســیه در حوزه صنعت 
نفــت با امضای تفاهمنامه ۴۰ میلیارد دلاری شــرکت ملی نفت 
ایــران و گازپــروم، همچنین تبادل دانش فنــی و همکاری های 
دانش بنیان بین دو کشــور، افزایش حدود ۲۰ درصدی صادرات 
گاز به کشــورهای همســایه و تمدید قرارداد تهاتــر گاز ایران با 
برق ارمنســتان تا ۱۴۰۹ دنبال شــد که نخستین سفرهای بنده 
به کشــورهای همسایه بازیگر انرژی منطقه از جمله ترکمنستان، 

روسیه و عمان بود.
وزیر نفت اظهار کرد: توجه به دیپلماســی انــرژی یکی از وجوه 
عملگرایانــه در راهبردهای کلان دولت ســیزدهم و وزارت نفت 

است. رسانه ها در همدلی با وزارت نفت، این عبارت کلیدی تحت 
عنوان همکاری سازنده به جای رقابت بازدارنده را به کار می بردند. 
ایــن بدان معنی بود که تغییر ریل در راهبرد دیپلماســی انرژی 
ایران به وضوح رخ داده و رســانه ها و همگان نیز آن را به درستی 
دریافته اند و به طور مشــخص، دستاوردهای عدیده ای نیز حاصل 

شده است.
اوجی افزود: خبرگزاری رویترز در پایان ســال ۲۰۲۲ اعلام کرد، 
صــادرات نفت ایران در دو ماه آخر ســال ۲۰۲۲ به بالاترین حد 
خود رسید و با وجود تحریم های آمریکا عملا صادرات نفت ایران، 
سال ۲۰۲۳ را با قدرت آغاز می کند، همچنان  که چنین هم شد. 
پارسال با ثبت بالاترین رکورد صادرات نفت از سال ۱۳۹۷ )یعنی 
از آغاز مجــدد تحریم های آمریکا علیه ایران تاکنون(، درآمدهای 

نفتی دو برابر شد.
وی تصریح کرد: ســوآپ گاز ترکمنستان به جمهوری آذربایجان 
از مســیر احیا شــد، صادرات گاز افزایش یافــت، امنیت انرژی 
کشــور تأمین شــد، ایران برای نخســتین بار توانست به آرزوی 
پالایشگاه داری فراســرزمینی دست یابد، صادرات خدمات فنی و 
مهندسی را افزایش دهد و سرانجام اقدام های دیگری مانند وصول 

مطالبات معوق را رقم بزند.
وزیــر نفت ادامه داد: طبق آمارهای اوپــک، ارزش صادرات نفت 
ایران در ســال ۲۰۲۲، به ۴۲.۶ میلیارد دلار رسید که در مقایسه 
با رقم ۲۵.۵ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۱ و ۷.۹ میلیارد دلار سال 
قبل تر و ۱۹.۴ میلیارد دلار در ســال ۲۰۱۹ افزایش چشمگیری 

نشان می دهد.
اوجی اظهار کرد: دولت سیزدهم هنگامی کار را تحویل گرفت که 
بالغ بر ۸۷ میلیون بشــکه میعانات گازی روی آب وجود داشت. 
این مقدار دارایی در واقع ریســک فروش در شــرایط تحریمی را 
)به ویژه از حیث بازاریابی( بســیار دشوار می ســازد، خاصه آنکه 
به طور میانگین روزانه بیش از ۸۰۰ هزار بشکه میعانات در کشور 

تولید می شود.
وی گفــت: اما همکاران پرتلاش من با ایجاد تنوع در قراردادهای 
فروش نفت و بازاریابی های بســیار دقیق توانســتند فروش نفت 
و میعانــات گازی را افزایش دهند، به گونــه ای که به تدریج همه 
این مقدار با قیمت مناســب فروش رفت و اکنون حتی یک قطره 
میعانات ذخیره شــده روی آب نداریم. از ســوی دیگر، در بخش 
دیگری از برنامه ام به توسعه متوازن و پایدار زنجیره ارزش نفت و 

گاز در جهت جلوگیری از خام فروشی پرداخته بودم.
وزیــر نفت افزود: در آنجا وعده داده بــودم برنامه ها و اقدام هایی 
همچون تدوین و پیاده ســازی طرح جامــع ارتقای کمی و کیفی 
پالایشــگاه های موجود کشــور با هدف کاهش میزان تولید نفت 
کوره و افزایش تولید محصولات با ارزش بالاتر، توســعه ظرفیت 

پالایشی کشور برای تأمین نیاز داخل و صادرات فرآورده با اولویت 
افزایش ظرفیت پالایشــگاه های موجود، ضرورت توجه به توسعه 
پتروپالایشــگاه ها با هدف تأمین پایدار خوراک صنایع پتروشیمی 
و صــادرات فــرآورده، کمک و حمایت هدفمند همســو با تولید 
محصولات راهبردی پتروشــیمی با هدف تأمین پایدار مواد اولیه 
صنایع داخلی، حمایت از توســعه زنجیره ارزش و صنایع تکمیلی 
و پیگیری برای احداث پارک های صنایع پایین دستی پتروشیمی، 
تأمیــن پایدار خوراک واحدهای بالادســتی و نیز مدیریت تأمین 
خوراک بین مجتمعی در صنایع پتروشــیمی و چند مورد دیگر را 

در دستورکار قرار دهم.
اوجــی تصریح کرد: به همین دلیــل از ابتدا برنامه هایی در حوزه  
افزایــش ظرفیت پالایــش نفت خام و میعانــات گازی و افزایش 
تولیــد بنزیــن و گازوئیل و افزایش تولیــد فرآورده های با ارزش 
افزوده بالاتــر، همچنین افزایش ظرفیت، تولید و صادرات صنایع 
پتروشیمی برای جلوگیری از خام فروشی و ایجاد ارزش افزوده از 
طریق تکمیل زنجیره ارزش صنعت نفت و گاز در دولت سیزدهم 
را بــه پیش بردم. البته اینهــا در دامنه بزرگی از دو بخش بزرگ 
صنعت نفت )یعنی صنعت پتروشیمی و صنعت پالایش و پخش( 
قرار می گیرند و پرداختن به هر دو جنبه موجب مطول  شدن این 

نوشتار می شود.
وی به حوزه  تکمیل زنجیره ارزش در پتروشیمی و تولید فرآورده 
اشــاره و اظهار کرد: به طور کلی وزارت نفت دولت ســیزدهم از 
ابتــدای آغاز بــه  کار خود همواره به موضوع تمرکز بر توســعه و 
تکمیل زنجیره ارزش صنعت پتروشــیمی توجه داشته و در کنار 

آن نیز دغدغه تکمیل طرح های نیمه کاره را داشته است.
وزیر نفت ادامه داد: در این دولت طرح های پرشمار پتروشیمی در 
اقصی نقاط کشــور به بهره برداری رسیده است. این صنعت یکی 
از مهم ترین )و چه بســا مهم ترین( ستون صنعت کشور محسوب 
می شــود. بی شــک به لحاظ ارزآوری هیچ رقیبی در کشور ندارد 
و از حیث فعال ســازی صنایع جانبی نیز در شمار برترین ها قرار 
می گیرد. طبق آمار در ســال گذشــته حــدود ۲۶ میلیارد دلار 
درآمد نهایی از سوی این صنعت محقق شده که ۱۶ میلیارد دلار 
صادرات و ۱۴ میلیارد دلار عرضه ارز به ســامانه نیما داشته است 
)بــه لحاظ تناژ حدود ۲۷ میلیون تن صادرات از جمع حدود ۷۰ 

میلیون تن کل تولید این صنعت(.
اوجی گفــت: از همان ابتدای انتصاب به عنــوان وزیر وعده دادم 
که همه کاتالیســت های این صنعت در همین دولت بومی سازی 
خواهد شــد. همکاران من در مجموعه پتروشیمی در کنار سایر 
دانشــمندان و متخصصــان این حــوزه در بخش های خصوصی، 
پژوهشــی و دانش بنیان دست به دســت یکدیگر دادند و ســند 
بومی سازی کاتالیســت های صنعت پتروشیمی را روزآمد کردند. 
حدود ۹۹ نوع کاتالیســت، جاذب و آغازگر در صنعت پتروشیمی 
کشور مورد اســتفاده قرار دارند و فعالان این صنعت تاکنون ۸۸ 
قلم از این تعداد را بومی سازی و تولید کرده اند، بقیه این تعداد نیز 

به تدریج تا پایان دولت سیزدهم بومی سازی خواهد شد.
وی افزود: کیفیت این کاتالیست ها به گونه ای است که به کشورهای 
همســایه و منطقه از جمله روســیه صادر شده و هم اکنون مورد 
مصرف آن مجتمع ها هســتند. به موازات آن همســو با پیگیری 
وعده هــا در حوزه صنعت پالایش و پخش، اقدام های وســیعی را 
آغاز کردم. اجرای طرح های احداث پالایشگاه و پتروپالایشگاه های 
جدید به ظرفیت ۱.۴۹ میلیون بشــکه در روز به همراه ۱۱ طرح 
بهینه سازی پالایشــگاه های موجود کشور، پیگیری مشارکت نامه 
و تأمین مالی برای پتروپالایشــگاه شهید ســلیمانی و پالایشگاه 
مروارید مکران )مجموع ســرمایه گذاری آنهــا حدود ۱۸ میلیارد 
دلار اســت که از طریق بانک هــا و هلدینگ های بزرگ داخلی به 

پیش خواهد رفت( فقط بخشی از این اقدام هاست.

وزیرنفت:
توجهبهدیپلماسیانرژییکیازوجوهعملگرایانهدرراهبردهایکلانوزارتنفتاست



وزیــر جنگ رژیم صهیونیســتی برای فشــار بر 
لبنان دربــاره پیــش نویس تمدیــد ماموریت 
نیروهای پاســدار صلح ســازمان ملل مستقر در 
جنوب لبنــان "یونیفل" بــا »آنتونیو گوترش« 
دبیرکل ســازمان ملل دیدار و به تکرار لفاظی و 

اتهام زنی علیه ایران و محور مقاومت پرداخت.
به گزارش روز ســه شنبه ایرنا به نقل از روزنامه 
صهیونیســتی یدیعوت آحارنوت، »یواو گالانت« 
وزیر جنگ رژیم صهیونیســتی در مقر سازمان 

ملل در نیویورک با گوترش دیدار کرد.
برپایه این گزارش، گالانت بار دیگر به اتهام زنی 
و لفاظــی تکراری علیه ایــران و محور مقاومت 
روی آورد و در دیــدار با گوترش آنچه را به زعم 
ثبات خاورمیانه  زننــده  برهم  "تهدیدهای  خود 
و در صــدر آنها اقدامات ایران علیه اســرائیل از 
طریــق حمایت مالی و تســلیحاتی از حزب الله 
و حماس و ســازمان های دیگر خواند"، بررسی 

کرد.
گالانت برای فشــار بر دبیرکل ســازمان ملل به 
نویــس قطعنامه تمدید  منظور تصویــب پیش 
ماموریــت یونیفل در جنوب لبنان با ســبک و 
ســیاق کنونی که به زیان لبنان است، به ارعاب 
و هــرس افکنی روی آورد و بــا طرح اتهام علیه 
ایــران و حزب الله، بــه زعم خود مدعی شــد: 
"احتمال تنش در مرزهای شــمالی )فلســطین 
اشــغالی با لبنان( در حال افزایش است و ایران، 
حزب الله را به ســمت نقض حاکمیت و اقدامات 

تحریک آمیز سوق می دهد."
او ســپس برای عدم اصلاح پیش نویس کنونی 
قطعنامــه تمدید ماموریــت یونیفل در لبنان در 
راســتای منافع رژیــم صهیونیســتی و دخل و 
تصرف در آن، از گوترش خواست تا یونیفل نقش 
بزرگتــری را به منظور آنچــه او آن را "کاهش 
تنش هــا" در مرز فلســطین اشــغالی و لبنان 

خواند، ایفا کند.

برپایه این گزارش، وزیر جنگ رژیم صهیونیستی 
همچنیــن در دیدار با گوترش بــدون توجه به 
اشــغال بخشی از خاک لبنان از سوی این رژیم، 
از آنچه "حق اسرائیل برای دفاع از خود و اقدام 
علیه هرگونه نقض حاکمیت خود" خواند، سخن 

گفت.
این دیدار درحالی صورت گرفت که وزیر خارجه 
لبنان پیشــتر تاکید کرد که کشــورش با پیش 
نویــس فعلی قطعنامه تمدیــد نیروهای یونیفل 
مخالف اســت زیــرا در آن اشــاره ای به لزوم 
هماهنگی این نیروها با ارتش لبنان برای گشت 

زنی در منطقه مرزی نشده است.
»عبــدالله بوحبیــب« وزیر خارجــه لبنان پس 
از بررســی پیش نویس قطعنامه ارائه شــده در 

شــورای امنیــت در رابطه با تمدیــد ماموریت 
یونیفل، به صراحت مخالفت کشــورش با فرمول 
فعلــی را بیان کــرد زیرا در آن بــه ضرورت و 
اهمیــت هماهنگــی عملیات یونیفــل با ارتش 
این کشــور، همانطور که در توافقنامه موسوم به 

SOFA تصریح شده، اشاره نشده است. 
بوحبیــب همچنین مخالفت لبنــان را با انتقال 
ماموریــت یونیفل از ذیل فصل ششــم منشــور 
ســازمان ملل متحد مطابق بــا قطعنامه ۱۷۰۱ 
شــورای امنیت ســازمان ملل متحد در ســال 
۲۰۰۶ که خواستار حل مناقشه از طریق راه های 
صلح آمیز اســت، به فصل هفتم این منشور اعلام 

کرد.
پیش تــر روزنامه الاخبار لبنان در گزارشــی از 

تلاش و دشــواری های تیــم دیپلماتیک لبنان 
برای جلوگیری از مخدوش شــدن بیش از پیش 
اســتقلال نیروهــای یونیفل در اثر فشــار لابی 
واشــنگتن و تــل آویو در شــورای امنیت برای 

تعدیل ماموریت این نیروها خبر داده بود.
ســید حسن نصرالله دبیرکل حزب الله لبنان نیز 
دوشنبه شب در سخنرانی خود به حضور یونیفل 
در مرز لبنان و فلسطین اشغالی اشاره کرد و که 
اشغالگران از نیروهای یونیفل می خواهند که به 
نفع رژیم صهیونیستی عمل کنند و در واقع، در 
حکم جاســوس برای آنها باشند چرا که دروبین 
 های دیده بانی و جاسوســی تــل آویو قادر به 
رصد عمق میدانی نیست و از این رو، اشغالگران 
خواهان اســتفاده از تجهیزات دیده بانی یونیفل 

برای رسیدن به اهداف خود هستند.
وی همچنین از دولت لبنان برای اصلاح کردن 
خطای سال گذشته )در قطعنامه تمدید یونیفل( 
که اختیار آزادی عمل کامل به نیروهای یونیفل 
در انجــام مأموریت مرزی )بــدون هماهنگی با 
ارتش لبنان( داده بــود، تقدیر و ابراز امیدواری 
کــرد که دولــت لبنان بتواند ایــن نقص را )در 
پیش نویــس کنونی تمدیــد ماموریت یونیفل( 

برطرف کند.
دبیــرکل حزب الله لبنان اجــرای این اصلاحات 
)در پیش نویس قطعنامه جدید تمدید ماموریت 
یونیفــل( را با عزت و کرامت لبنــان در ارتباط 
دانست و گفت که اگر این اصلاحات انجام نشود، 
ایــن قوانین در بین اهالی جنــوب لبنان اعتبار 
نخواهد داشت و آنها به هیچ وجه اجازه نخواهند 
داد تا این قوانین به رغم اکراه دولت لبنان جنبه 

عملی به خود بگیرد.
در همین ارتباط، رایزنی های وزیر خارجه لبنان 
در سازمان ملل هم اکنون در جریان است و وی 
دوشنبه شب با چند نماینده کشورها در شورای 

امنیت دیدار و گفت وگو کرد.

مقام ارشد چین:
آمادهگسترشهمکاریباکشورهایعربیهستیم

»جائو له جی« رئیس کمیته دائمی کنگره ملی خلق چین در دیدار با»عادل الاصومی«رئیس پارلمان عرب تاکید کرد پکن 
مایل به گسترش همکاری ها با کشورهای عربی از جمله در چارجوب ابتکار »یک پهنه، یک راه« است.

به گزارش ایرنا از خبرگزاری شینهوای چین، »جائو له جی« رئیس کنگره ملی خلق چین و »عادل الاصومی«رئیس پارلمان 
عرب در ملاقاتی که به تازگی در پکن انجام شده است، درباره تعامل و همکاری بین دو طرف گفت و گو کرده و ضمن تاکید 

بر ضرورف افزایش همکاری ها، یادداشت تفاهم نامه ای را امضا کردند.
وی افزود: پکن آماده همکاری با کشورهای عرب در پیشبرد توافقات تجارت آزاد با کشورهای شورای همکاری خلیج فارس 

است و تمام تلاش خود در راستای ایجاد یک شراکت چینی-عربی با آینده مشترک به کار می گیرد.
جائو با اشاره به اینکه دو طرف باید به تقویت اعتماد متقابل سیاسی ادامه دهند و همواره در موضوعات مربوط به منافع اصلی 
و دغدغه های اصلی یکدیگر حمایت متقابل و قاطعانه داشته باشند، گفت: چین مایل به گسترش همکاری های عملی و ارتقای 

همکاری های تحت چارچوب»یک پهنه، یک راه« با کشورهای عربی است.
رئیس کنگره ملی خلق چین خواستار ایجاد یک مکانیسم مبادله بین کنگره ملی خلق چین پارلمان عرب برای توسعه روابط 
دوجانبه شد.وی افزود:چین به قوانین و چارچوب های کشورهای عربی احترام می گذارد و از توسعه زیر ساخت های این کشور 

ها نیز حمایت می کند و مایل به اشتراک گذاری فرصت های توسعه با کشورهای عربی است.
»عادل الاصومی« رئیس پارلمان عرب هم در این دیدار گفت: کشــورهای عربی قاطعانه به سیاست اصل چین واحد پایبند 

هستند و از طرح»یک پهنه،یک راه«، ابتکار توسعه، امنیت و تمدن جهانی نیز حمایت می کنند.
وی افزود: پارلمان عرب مایل اســت مبادلات با کنگره ملی خلق چین را در چارچوب توســه روابط کشورهای عربی-چین 

گسترش دهد.
جائو له جی و عادل الاصومی پس از این نشست به طور مشترک یادداشت تفاهمی در مورد ایجاد مکانیسم تبادل بین کنگره 

خلق چین و پارلمان عرب امضا کردند.

حضورنخستوزیرلیبیدرسفارتفلسطین
»عبدالحمید الدبیبه« نخست وزیر دولت وحدت ملی لیبی با حضور در سفارت فلسطین از آرمان های فلسطین حمایت و 
بر مخالفت با برقراری روابط با رژیم صهیونیســتی تاکید کرد که مورد تقدیر وزارت خارجه تشکیلات خودگردان فلسطین 

قرار گرفت.
به گزارش روز سه شــنبه ایرنا به نقل از پایگاه خبری العهد، نخســت وزیر لیبی به همراه چند تن از وزرای خود به ســفارت 
فلسطین در طرابلس رفت تا از آنجا اعلام کند که دولتش مخالف عادی سازی روابط با رژیم صهیونیستی بوده و هرگونه ارتباط 

مسئولان لیبیایی با نمایندگان این رژیم جرم است.
الدبیبه در جریان بازدید از سفارت فلسطین تاکید کرد که لیبی به طور کامل حامی ملت فلسطین و تلاش های مشروع آن 

برای دستیابی به حقوقش است.
وی همچنین گفت که لیبی از مبارزات ملت فلســطین برای پایان دادن به اشــغالگری رژیم صهیونیستی و تشکیل دولتی 

مستقل به پایتختی »قدس« حمایت می کند.
در همین حال، وزارت خارجه تشــکیلات خودگردان فلســطین در بیانیه ای از این اقدام الدبیبه و اعلام موضع وی از داخل 

سفارت فلسطین تمجید کرد.
در این بیانیه آمده که واکنش های حزبی و مردمی نشان دهنده موضع ثابت مردم لیبی و نهادهای آن در حمایت از مساله 
فلسطین است تا جایی که اعلام برکناری وزیر خارجه این کشور در برابر چشمان فلسطینی ها و با پوشش رسانه های متعدد 

از داخل سفارت فلسطین انجام شد.
وزارت خارجه تشکیلات خودگردان فلسطین اعلام کرد که در راستای ممانعت از بوجود آمدن هرگونه اختلاف و احترام به 
نقش حاکمیتی لیبی و تقدیر از مواضع تاریخی این کشــور در حمایت از مســاله فلسطین، به خبر دیدار »نجلا منقوش« و 
» الی کوهن« که رســانه های صهیونیستی منتشــر کردند واکنش نداده و منتظر موضع رسمی از سوی طرف های ذیربط 

لیبیایی شدند.

خبر

بین الملل
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یک رســانه آمریکایی با تایید صحت نامه افشــا شده درباره دلیل لغو مجوز 
امنیتی رابرت مالی مشــهور با راب مَلی نماینده ویــژه آمریکا در امور ایران 

گفت، او از همان ابتدا از دلیل لغو مجوز خود مطلع بوده است.
به گــزارش ایرنا، تارنمای آمریکایی محافظه کار واشــنگتن فری بیکن روز 
دوشنبه به وقت محلی در گزارشی نوشت: مجوز امنیتی رابرت مالی به دلیل 
نحوه مدیریت اطلاعات حساس، رفتار شخصی و استفاده از شبکه های طبقه 

بندی شده لغو شد.
این روزنامه آمریکایی ادامه داد: بر اساس نامه ای که افشا شده است، مجوز 
امنیتــی رابرت مالی نماینده ویژه آمریکا در امور ایران، در اواخر آوریل پس 
از مطرح شــدن "نگرانی های امنیتی جــدی" در مورد مدیریت اطلاعات 
حساس، رفتار شخصی و اســتفاده از شبکه های طبقه بندی توسط بخش 

امنیتی وزارت خارجه آمریکا لغو شده است.
بر اســاس این نامه که در آخر هفته میلادی توسط تهران تایمز، یک رسانه 
تحت کنترل دولت ایران منتشر شد، بازرسان دولتی در نامه ای به مالی اعلام 
کرده اند "اطلاعاتی در مورد شما دریافت شده است که نگرانی های امنیتی 
جدی ایجاد می کند و می تواند تحت دســتورالعمل های امنیتی فوق سری 

رد صلاحیت شما را به دنبال داشته باشد."
این نامه نشان می دهد که برخلاف اظهارات عمومی مالی وی از همان اوایل 
در ماه آوریل دقیقاً دلیل لغو مجوز امنیتی خود را می دانســته است. در این 
نامه توضیح داده شده که مالی ممکن است سه دستورالعمل امنیتی جداگانه 

را که برای محافظت از اطلاعات طبقه بندی شده را نقض کرده است.
وزارت امــور خارجه آمریکا به درخواســت های واشــنگتن فری بیکن برای 
اظهارنظر درباره صحت این سند پاسخی نداد، اما مقامات سابق آمریکا اعلام 
کردند که این نامه واقعی اســت و این نامه پرســش های بیشتری در مورد 

اظهارات عمومی رابرت مالی بیان می کند.
گابریل نورونها، مشــاور ســابق وزارت امور خارجه آمریکا در امور ایران، در 
رسانه ایکس یا توییتر ســابق نوشت: "این نامه به نظر من معتبر است. این 
سند نشان می دهد که مالی در مورد ندانستن علت لغو مجوزش دروغ گفته 

است."
ریچارد گلدبرگ یکی از اعضای سابق شورای امنیت ملی کاخ سفید که روی 
مسائل ایران فعال است، همچنین ســؤالاتی را در مورد چگونگی راه یافتن 

سند داخلی وزارت خارجه آمریکا به یک رسانه دولت ایران مطرح کرد.
گلدبرگ در حســاب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت: »تهران 
تایمز درباره راب مالی بیشتر از نیویورک تایمز می داند. این وحشتناک است.«
نماینــده ویژه آمریکا در امور ایران که در ماه ژوئن به دلیل تحقیقات درباره 
مجوز امنیتی اش به مرخصی بدون حقوق رفته اســت، در دانشــکده روابط 

عمومی و بین الملل دانشگاه پرینستون مشغول به کار شده است.
وزارت خارجــه آمریکا اعلام کرد که رابرت مالی در پاییز امســال در زمینه 
سیاست خارجی و در بهار در زمینه دیپلماسی، مذاکره و سیاست خارجی به 

دانشجویان درس خواهد داد.
مالی مدت کوتاهی قبل از اعلام توافق برای آغاز فرایند تبادل زندانیان میان 
تهران – واشنگتن و آزاد ســازی وجوه مسدود شده ایران در کره جنوبی و 
انتقال پنج شهروند آمریکایی- ایرانی به هتلی تحت حفاظت مقامات ایرانی تا 
قبل از خروج از ایران، از سمت خود در وزارت امور خارجه کناره گیری کرد.

فاکس نیوز نوشت: راب ملی نتوانست توافق هسته ای ایران )برجام ( را احیا 
کند. دونالد ترامپ، رئیس جمهور آمریکا در سال ۲۰۱۸ با این استدلال که 
شــرایط برجام بسیار به نفع ایران است و محدودیت های کافی برای برنامه 

هسته ای تهران ایجاد نکرده است، از آن بصورت یکجانبه خارج شد.
مالی در ماه ژوئن تأیید کرد که مجوز امنیتی او در حال بررســی اســت، اما 
اطمینان داد که مرتکب خلافی نشــده اســت. بر اساس گزارش های رسانه 
ها، تحقیقات در مورد حفظ و نگهداری اســناد محرمانه علیه مالی منجر به 

برکناری مالی شده است.
رابرت مالی به فاکس نیوز گفت: "به من اطلاع داده شــده اســت که مجوز 
امنیتی من در دست بررسی است. اطلاعات بیشتری به من ارائه نشده است، 
اما انتظار دارم تحقیقات به نحو مطلوب و به زودی پایان یابد. در این مدت، 

من در مرخصی هستم."

رسانهآمریکاییصحتنامهافشاشدهدربارهدلیللغومجوزامنیتیرابرتمالیراتاییدکرد

اینترنت

یک ماه پس از کودتای با پشتوانه مردمی در مستعمره سابق فرانسه یعنی نیجر، ملت و دولت این کشور 
از مجموعه ســازمان کشورهای فرانســوی زبان )فرانکفونی( که برای اولین بار در همین نیجر تاسیس 
شده بود، خواست تا اتباع قدرت استعماری سابق از این کشور خارج شوند تا مقدمه ای برای نابودی این 

سازمان فرهنگی با اهداف سیاسی و امنیتی باشد.
دو روز قبل ۲۰ هزار نفر از شــهروندان نیجر با تجمع در ورزشــگاه نیامی پایتخت، خواستار ترک همه 
دیپلمات ها و هیات نظامی هزار و ۵۰۰ نفره فرانسه از این کشور همپیمان معنوی پاریس )فرانکوفونی( 
 )CNSP( شدند، اراده ملی که به "سرهنگ ایبرو بچیرو آمادو" عضو ارشد شورای ملی برای حفظ میهن
این کشــور جرات داد خطاب دولت پاریس بگوید:"از شما خواستیم کشورمان را ترک کنید، اما با چه 

صلاحیتی مقاومت می کنید. مطمئن باشید با بسیج مردمی مجبور به ترک نیجر می شوید".
ســازمان بین المللی فرانکفونی )La Francophonie( متشــکل از ۵۷ کشور فرانسوی زبان جهان 
اســت که به دلیل سابقه دیرینه استعمار و وابســتگی سیاسی و فرهنگی زیادشان به قدرت استعماری 
ســابق، برای نخســتین بار در ۲۰ مارس ۱۹۷۰ در نیامی پایتخت نیجر تشکیل شده بود، اما این بار با 

کودتای ضد سلطه گری فرانسه مورد حماینت مردم نیجر و کشورهای همسایه می رود به تدریج کارکرد 
سیاسی سابق خود را از دست بدهد.

چون ۴ مرداد بود که نیروهای گارد ریاست جمهوری نیجر "محمد بازوم" رئیس جمهوری تحت سلطه 
فرانســه را به اتهام فســاد، همدســتی با غرب و بی تفاوتی به فقر مردم برکنار کردند و درخواست های 
ســازمان ملل متحد، کشــورهای غربی و جامعه اقتصادی غرب آفریقا )اکوواس( برای بازگرداندن او را 

رد کردند.
آنها پس از برکناری بازو در تلویزیون دولتی این کشــور از بســته شدن مرزها و برقراری منع آمد و شد 
خبــر دادند و همچنین در ۶ مرداد "ژنرال عبدالرحمن چیانی" را به عنوان رئیس شــورای انتقالی این 

کشور منصوب کردند.
اکوواس همراه فرانسه، آمریکا و برخی کشورهای غربی دیگر حامی همیشگی کودتاها در جهان، این بار 
مجبور شدند این کودتا را محکوم و تحریم های اقتصادی و مسافرتی بر این کشور اعمال کنند و همچنین 
بر روی یک برنامه اقدام نظامی احتمالی در صورت عدم آزادی و بازگرداندن بازوم به توافق رسیده است.
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